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Uchwała Prezydium Rządu 
o wprowadzeniu 

dodatkowych zamienników 
przy obowiązkowych 
dostawach zboża

WARSZAWA (PAP). W ostat
nich dniach Prezydium Rządu 
podjęło uchwalę o wprowadzeniu 
dodatkowych zamienników przy 
obowiązkowych dostawach zbóż.

Uchwała przewiduje, że gospo
darstwa rolne zobowiązane do 
dostaw zbóż, mogą dostarczać w 
określonym uchwałą stosunku 
zamiennym, zamiast zboża inne 
produkty rolne: fasolę, groch, 
proso, grykę, kukurydzę oraz na
siona roślin: seradeli, łubinu, wy
ki, peluszki itp.

Poza tym niektóre gospodar
stwa rolne o silnie rozwiniętej 
hodowli, a równocześnie stosun
kowo mniej rozwiniętej produkcji 
roślinnej lub posiadające słabsze 
niż w roku ubiegłym zbiory, będą 
mogły wykonać częściowo swe 
zobowiązania w zakresie obowiąz 
kowych dostaw zbóż — produk
tami hodowlanymi, takimi jak 
trzoda chlewna i mleko, pod wa
runkiem wykonania obowiązko
wych dostaw w tych produktach.

Zezwolenia na wykonanie obo
wiązkowych dostaw zbóż częś
ciowo w trzodzie chlewnej lub 
mleku wydają prezydia gminnych 
rad narodowych na uzasadnione 
wnioski zainteresowanych.

Poprzez rozszerzenie ilości za
mienników przyjmowanych za 
zboże, rząd stwarza ułatwienie w 
wykonaniu obowiązkowych do
staw.

Powiat biłgorajski przekroczył 
70 proc, rocznego planu 

skupu zboża
W dniu 11 października przodujący w planowym skupie zboża pow. 

biłgorajski przekroczył 70% planu rocznego. Tempo dostaw zboża 
w tym powiecie jest na ogól lepsze niż w innych powiatach. Osłabły 
natomiast dostawy w pow. puławskim, zajmującym w dalszym ciągu 
drugie miejsce z wynikiem 68,3% planu. Dalsze miejsca zajmują: pow. 
lubelski (66,8%) 1 pow. lubartowski (65,7%).

Do powiatów, które przekroczyły 50% planu, dołączył się pow. 
Chełm, zajmujący jedenaste miejsce w województwie. Jednakże dostawy 
mają tutaj przebieg niedostateczny, gorszy niż gdzie indziej, wskutek 
czego pow. łukowski ostatnio wysunął się przed pow. chełmski na 
10-te miejsce (wynikiem 50,9%).

Jako ostatnie pozostają w tabeli powiaty: tomaszowski (48,6%), 
hrubieszowski (48,2%) 1 bialski (43,8%).

5 157 KG ZBOZA I 16.682 KG 
ZIEMNIAKÓW W JEDNYM 
DNIU SPRZEDALI państwu 

CHŁOPI Z KOCUDZY
Gmina Kocudza (pow. Biłgoraj) 

rokrocznie przodowała w realizacji 
gminnego planu obowiązkowych do
staw zboża. W roku bieżącym tutej
si chłopi wykonali roczny plan do
staw zboża w 77,5%. Niemało jest 
w tym zasługi aktywistów gminnych 
i gromadzkich oraz dobrego kie
rownictwa Prez. GRN i Delegatury 
MS.

Ale nie wszystkie gromady tej 
gminy wykazały zrozumienie dla 
obowiązkowych dostaw. Np. chłopi 
z Kocudzy II zwlekali z dostawami. 
Wyszło na jaw, że wynikło to z 
działalności Stanisława Dycha, by
łego sołtysa, który usiłował wywo
łać w gromadzie ferment. Sam rów
nież nie dostarczył wyznaczonej 
normy zboża. Dopiero na wniosek 
mało- i średniorolnych chłopów z

i tej wsi kolegium orzekające ukarało 
opornego grzywną pieniężną. Zapro- 

' szeni na rozprawę chłopi z Kocudzy 
| zrozumieli, że działalność Stanisła
wa Dycha godziła w interesy pań
stwa.

Mając to na uwadze mieszkańcy 
Kocudzy przy pomocy aktywistów 
gminnych: Zenona Amborskiego i 
Józefa Góry zorganizowali 5 paź
dziernika br. zbiorową dostawę. Na 
27 furmankach chłopi odwieźli do 
punktu skupu we Frampolu 5.157 
kg zboża oraz 16.632 kg ziemnia
ków.

Przykład chłopów z Kocudzy II 
powinien pobudzić inne gromady i 
aktywistów gminnych i gromadzkich 
do organizowania dostaw zbioro
wych, które są wyrazem rosnącego 
patriotyzmu uczciwie pracujących 
chłopów. (3720/c) J. C.

W GMINIE
WOLA WERESZCZYNSKA 

JESZCZE SZKODZĄ KUŁACY
Hn cześć XXXVI rocznicy 
Rewolucji Październikowe)

Robotnicy cukrowni »Lublin« obniżą koszty własne
i podniosę jakość produkcji

W dniu 14 bm. na uroczystej akademii w świetlicy fabrycznej zało
ga cukrowni lubelskiej podjęła na cześć XXXVI rocznicy Rewolucji 
Październikowej szereg cennych zobowiązań, mających na celu dostar
czenie państwu większej ilości dobrego gatunku cukru oraz zmniejsze
nie kosztów własnych produkcji. XV rezolucji, jaką uchwalono, czytamy:
„Dla uczczenia święta XXXVI 

rocznicy Rewolucji Październikowej 
i pogłębienia przyjaźni polsko-ra
dzieckiej zobowiązujemy się przez

Uwaga aktywiści
Uwaga radiowęzły

W dzisiejszym numerze „Sztan
daru Ludu" zamieszczamy nastę
pujące artykuły, które radzimy 
wykorzystać w pracy agitacyjnej. 
„Jeszcze o pomocy państwa dla 

wsi" — str. 3
„Gmina Niemce zbliża się do 

wykonania planu rocznego" — 
str. 3

„O bojową postawę członka par
tii" — str. 4
„Szczodry zięć" (wiersz saty
ryczny) — str. 4

Komunikat
Komitet Miejski PZPR (Wydr Propagandy) 

w Lublinie przypomina, że narada wykładów 
ców szkolenia partyjnego wszystkich form 
I sekretarzy podstawowych organizacji par. 
tylnych, gdzie zostało zorganizowane szkole
nie, odbędzie się w sali K. W. PZPR, Al. Ra
cławickie 1 (parter, w dniu 19 października 
bież, roku o godzinie 14.tej.

Jednocześnie zawiadamiamy, że dwudniowe 
seminarium z wykładowcami szkolenia par
tyjnego — kursów podst. 1 szkól politycznych 
oraz kól studiujących historie K. P. Z. R. od
będzie się w dniu 22 i 23 bm. o godz. 8-ej.

Miejsce, gdzie odbywać się będą zajęcia, zo
stanie podane na naradzie.

sumienną, uczciwą i wnikliwą pra
cę do zmniejszenia strat cukru o 
0,3 proc, w bieżącej kampanii, w 
stosunku do kampanii z ubiegłego 
roku, co w rezultacie przyniesie 
Państwu Ludowemu dodatkowo oko
ło 4566 kwintali białego cukru".

Pracownicy działu dyfuzji zobo
wiązali się podnieść wydajność swej 
pracy i zmniejszyć straty w sokach 
i wysłodkach.

Załoga działu silopsy zobowdązała 
się szybciej realizować swe normy 
i sprawniej pakować cukier.

Dział wirowni postanowił starać 
się o utrzymanie cukru w dobrej 
jakości, w stanie suchym i jasnym.

Pracownicy warsztatów mechani
cznych zobowiązali się zaoszczędzić 
w tegorocznej kampanii cukrowni
czej 20 proc. sm«róv. w stosunku 
do normy zużycia.

Załoga wydziału transportowego 
postanowiła utrzymać pojazdy me
chaniczne w pełnej gotowości tech
nicznej, ograniczyć czas remontów, 
prowadzić oszczędną gospodarkę 
materiałami pędnymi oraz c’o dn'a 
25 bm. przygotować tabor samocho
dowy do eksploatacji w okresie zi
mowym.

Młodzież ZMP-owska z cukrowni 
„Lublin" zobowiązała się poza nor
malną pracą przepracować 83 robo- 
czogodzmy, celem przyspieszenia 
tempa pracy całej załogi.

Ponadto cenne zobowiązania pod
jęli pracownicy działu warsztatów 
usługowych, krajalnicy, pracownicy 
błotniarek oraz gotowacze ze zmia
ny pierwszej.

W pow. włodawskim szereg chło
pów wywiązało się ze swych obo- 
wia.zków wobec państwa z nadwyż
ką i przed terminem. Do takich na
leży m. in. Jan Wakuła (grom. Wy- 
tyczno gm. Wola Wereszczyńska), 
który wywiązał się z planowego 
skupu zboża w 110%. Ziemniaki 
również sprzedał z nadwyżką.

Ale w gminie Wola Wereszczyń
ska nie brak i kułaków, którzy mi
mo, że mają wszystkie możliwości 
do uregulowania obowiązków jed
nak nie spieszą się odwieźć zboża do 
punktów skupu. Na domiar złego 
starają się hamować dostawy w 
swojej gromadzie. A są to tacy, jak 
Ludwik Kaczanowski zalegający z 
2.071 kg zboża i 1.631 kg ziemnia
ków, Tadeusz Pleszczyński, bogaty 
gospodarz, który nie oddał do tej 
pory ani kilograma zboża. Jan Mie- 
tlarski nie tylko, 
dał państwu ani 
ale drwi z tych, 
wykonują swoje 
w Woli Wereszczyńskiej jak rów
nież Gminna Delegatura Minister
stwa Skupu powinna zwrócić szcze
gólną uwagę na kułaków i zmusić 
ich do podporządkowania się zarzą
dzeniom władzy ludowej. II. M. i

że sam nie sprze- 
kilograma zboża, 
którzy uczciwie 

obowiązki. PGRN

Wizyta grupy
radzieckich okrętów wojennych w Gdyni

WARSZAWA (PAP). — W dniu dzisiejszym, tj. 15 paź
dziernika br., dla zamanifestowania przyjaźni i braterstwa 
między radziecką i polską marynarką wojenną w służbie po
koju, przybywa do Gdyni grupa radzieckich okrętów wojen
nych.

Grupa okrętów radzieckiej marynarki wojennej będzie go
ściem polskięj marynarki wojennej.

• ♦
nej liemi radzieckiej przy brater
skiej pomocy wielkiego Kraju Rad 
i które walcząc u boku bohaterskiej 
Armii Radzieckiej 
chwały szlak 
Berlina.

Serdecznie 
naród polski 

Niech żyje 
chwałą Flota 

Niech żyje 
wielki przyjaciel narodu polskiego, 
ostoja pokoju na świecie!

*

Z uczuciem najgłębszej radości 
witamy drogich gości radzieckich, 
którzy przybyli dziś do naszego 
kraju dla zamanifestowania ser
decznych więzów wieczystej przy
jaźni łączących naród nasz z naro
dami radzieckimi.

Dzisiejsza wizyta grupy 20 ra
dzieckich okrętów wojennych przy
pada w dniach kiedy naród polski 
święci Dziesięciolecie Odrodzonego 
Wojska Polskiego, którego pierwsze 
Jednostki formowały się na gościn-

przeszły pełen 
bojowy od Lenino do

witając drogich gości, 
wznosi okrzyk: 
okryta nieśmiertelną 
Radziecka!
Związek Radziecki —

Iow. A. Wyszyński domaga się zwołania 
posiedzenia Rady Bezpieczeństwa 

w sprawie Triestu
NOWY JORK (PAP). — Dnia 12 bm. stały przedstawiciel ZSRR 

w Radzie Bezpieczeństwa Andrzej Wyszyński wystosował do przewod
niczącego Rady Bezpieczeństwa pismo, w którym stwierdza:

Dnia 8 października br, rządy 
Stanów Zjednoczonych i Anglii opu
blikowały oświadczenie w aprawie 
Triestu.

W związku ■ tym oświadczeniem 
proszę Pana, Panie Przewodniczący, 
o zwołanie posiedzenia Rady Bezpie
czeństwa w celu omówienia sprawy 
mianowania gubernatora Wolnego 
Obszaru Triestu, która t0 sprawa, 
jak wiadomo, znajduje się na po
rządku dziennym Rady Bezpieczeń
stwa.

Jednocześnie mam zaszczyt przy
toczyć projekt rezolucji, który zgła
szam w Radzie Bezpieczeństwa.

Proszę o natychmiastowe zawia
domienie mnie o dniu zwołania po
siedzenia Rady Bezpieczeństwa we 
wspomnianej sprawie.

Radziecki

Rada Bezpieczeństwa, zgodnie i 
postanowieniami artykułu 11 ane
ksu IV do traktatu pokojowego z 
Włochami, jak również z decyzją 
Rady Ministrów Spraw Zagranicz
nych USA, Wielkiej Brytanii, 
Francji i ZSRR z 12 grudnia 1946 
roku w sprawie mianowania gu
bernatora Wolnego Obszaru Trie
stu, postanawia:
1) mianować gubernatorem Wol
nego Obszaru Triestu pułkownik* 
Flueckigera;

2) natychmiast wprowadzać w 
życie postanowieni* 
tymczasowego reżimu 
Obszaru Triestu;

3) utworzyć zgodnie z
mi traktatu pokojowego tymcza
sową radę rządową Wolnego Ob
szaru Triestu;

4) •wprowadzić w życie stały 
statut Wolnego Obszaru Triestu 
w terminie trzymiesięcznym od 
chwili mianowania gubernatora".

dotycząc» 
Wolnego

warunka-

projekt rezolucji głosi; 
„Biorąc pod uwagę, że traktat 

x Włochami, który 
życi* w dniu 15 wrze-

pokojowy 
wszedł wi
śnia 1947 roku, dotychczas nie zo
stał wykonany w części dotyczącej 
utworzenia Wolnego Obszaru Trie
stu i że rejon Triestu, z pogwałce
niem warunków traktatu pokojo
wego x Włochami, przekształcony 
został w nielegalną obcą morską 
bazę wojskową, podkreślając, że 
realizowany przez rządy Stanów 
Zjednoczonych i Wielkiej Brytanii, 
z pogwałceniem traktatu pokojo
wego z Włochami, podział Wolnego 
Obszaru Triestu prowadzi do 
wzmożenia tarć w stosunkach 
między państwami, a przede 
wszystkim między krajami grani
czącymi z Wolnym Obszarem Trie
stu, oraz stwarza groźbę 
koju i bezpieczeństwa w 
jonie Europy;

biorąc pod uwagę, że 
niewykonania traktatu pokojowego 
z Włochami w części dotyczącej 

Wolnego Obszaru Triestu, jego lu
dność pozbawiona została możności 
korzystania z praw demokratycz
nych, przewidzianych w stałym 
statucie Wolnego Obszaru;

Wystawa książki radzieckiej
WARSZAWA (PAP). W ramach 

Miesiąca Pogłębienia Przyjaźni Pol
sko-Radzieckiej odbyło się w dniu 
12 bm. otwarcie „Wystawy książki 
radzieckiej", zorganizowanej przez 
Koło TPP-R przy Centrali PKO w 
Warszawie.

Na otwarcie wystawy przybył mi
nister Finansów — T. Dietrich, 
przedstawiciele KC PZPR, organi
zacji masowych oraz liczni pracow
nicy PKO.

dla po- 
tym re-

wskutek

27 powiatów zwolnionych
od miarek i odsypów

WARSZAWA (PAP). Liczba po
wiatów, które wykonały w co naj
mniej 90 proc, plan obowiązkowych 
dostaw zboża dla państwa, zwięk
szyła się o dalsze trzy. 90 proc, rocz
nego planu obowiązkowych dostaw 
przekroczyły ostatnio powiaty:

Kartuzy w woj. gdańskim, Nie
modlin w woj. opolskim i Węgrów 
w woj. warszawskim. Cl wszyscy 
chłopi tych powiatów, którzy do
starczyli państwu całą ilość wyzna
czonego im zboża z tegorocznych 
plonów, zwolnieni zostali z obo
wiązków miarek i odsypów.

Do dnia 14 bm. łączna liczba po
wiatów, które przekroczyły 90 proc.

osiągnęłarocznego planu dostaw, 
27. Są to powńaty:

w woj. warszawskim— 
Mińsk Maz., Wołomin, 
Węgrów, w woj. stalinogrodzkim — 
Zawiercie, Rybnik, Będzin i Pszczy
na, w woj. opolskim — Prudnik, 
Opole, Racibórz i Niemodlin, w 
woj. krakowskim — Żywice, Chrza
nów 1 Limanowa, w woj. rzeszow
skim — Rzeszów, Przemyśl i Lesko, 
w woj. gdańskim — Lębork i Kar
tuzy, w woj. białostockim — Augu
stów, w woj. koszalińskim— Bytów, 
w woj. kieleckim— Końskie, w woj. 
olsztyńskim — Węgorzewo, w woj. 
wrocławskim — Bystrzyca oraz w 
woj. szczecińskim — Gryfice.

Garwolin, 
Otwock i

ийя»
Górnicy kopalni rudy w Komdok (Chlń- 

ska Republika Ludowa) przedterminowo wy
konali plan roczny. Wielkie sukcesy w pracy 
górnicy zawdzięczają stosowaniu maszyn ra
dzieckich. Wielu robotników kopalni 2—3-krot- 
aie przekracza swoje zadania dzienne. Do 
końca br. 
rudy.

Nowa 
dukowały 
Im. Łomonosowa.
około metra. Malowidła na wazie wyobrażają 
walkę demokratyczne! młodzieży świata o 
pokój i przyjaźń narodów. Wokół obwodu wa
zy w językach rosyjskim, chińskim, angiei. 
skim, francuskim, niemieckim i polskim wy
ryto słowa »,Pokói“.

>$• Cenne znaleziska odkryły dwie archeoio- 
giczne ekspedycje Instytutu Nauk Społecznych 
lwowskiej filii Akademii Nauk USRR. W ob
wodzie tarnopolskim przy badaniach domu 
z okresu tzw. kultury tripolskiei archeolodzy 
odnaleźli wypaloną czaszkę ludzką. Daje to 
pądstawę do przynuszczeń, źe wśród plemion 
tripoiskich istniał obrządek palenia ciała.

W obwodzie czernowicklm znaleziono krze
mienne i kościane narzędzia pracy, kości zwie 
rząt, węgiel drzewny i inne przedmioty, li
czeni przypuszczają, że Jeden ze znalezionych 
wyrobów z kości — to instrument muzyczny 
sprzed 20 tya. lat.

. *. ,W ^b,anl‘ rozP°CI««> pod kierunkiem 
Instytutu Rolneio próbną uprawę herbaty. W 
1951 roku założono pierwsze plantacjo. O- 
becni. specjaliści tego Instytutu przeprowa
dzają próby w celu ustalenia pory roku, w 
Której należy przystąpić do siewu, aby o- 
trzytnaó dobre wyniki.

załoga da ponad plan tysiące ica

aalkilos porcelanowy wypro 
lcnlniradrkio zakłady porcelany 

Wysokość wazy wynosi

Ті!

1 ■ *
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Radzieckie związki zawodowe 
jednomyślnie popierajq 

pokojowi! politykę zagraniczni! swego rządu 
, Przemówienie tow, N. M. Szwernika 

na III Światowym Kongresie Związków Zawodowych

W roku blef, na budownictwo w Moskwie przeznaczono 5 miliar
dów rubli. W latach 1951 -— 1960 wybuduje się 10 milionów m kw. po
wierzchni mieszkalnej. W plastycznym przedstawieniu — jest to 100-ki- 
lometrowa ulica zabudowana z obydwu stron 10-piętrowymi domami- 
Na zdjęciu: wieżowiec mieszkalny na Wybrzeżu Kotelniczeskim.

(Fot. — CAF)

Komisja Polityczna Narodów Zjednoczonych 
dyskutuje nad sprawą Maroka

NOWY JORK (PAP). W Komisji Politycznej NZ toczy się dyskusja 
nad sprawą Maroka,

Przedstawiciel Indii Dayal wska
zał, że twierdzenie mocarstw kolo
nialnych, jakoby ONZ nie była 
„kompetentna", aby rozpatrywać 
sprawę sytuacji w Maroku — nie 
wytrzymuje żadnej krytyki. Stosun
ki między Francja a Marokiem — 
powiedział on — regulują układy 
międzynarodowe, a nie wewnętrz-

na jurysdykcja Francji. Jeżeli ONZ 
nie poweźmie decyzji w sprawie 
Maroka, okaże się. że cele Organi
zacji Narodów Zjednoczonych uz- 
naje się tylko na papierze.

Omawiając sytuację narodu ma
rokańskiego, delegat Indii podkre
ślił, że przeprowadzone niedawno 
przez władze francuskie w Maroku 
„reformy" zmierzają do umocnienia 
pozycjj kolonizatorów.

Przedstawiciel Indii wezwał dele
gatów, aby poparli projekt rezolucji 
w sprawie Maroka, zgłoszony przez 
13 paiistw arabskich i azjatyckich.

Przemówienie przedstawiciela 
Grecji świadczyło o tym, że uważa 
on za zbędne podjecie przez ONZ 
jakichkolwiek nowych kroków w 
sprawie Maroka.

Szef delegacji Arabii Saudyjskiej 
Alfakih wskazał. że polityka rządu 
francuskiego w Maroku zagraża su
werenności tego kraju.

Delegat Liberii Cooper poddał 
krytyce stanowisko USA, Anglii, 
Francji i innych mocarstw kolonial
nych, które pod pretekstem że 
ONZ jest „niekompetentna", sprze
ciwiają się rozpatrzeniu sp-rawy 
Maroka.

Telegram 
z gratulacjami...

Senator Mc Carthy odsunął na 
chwilę akta obywateli USA, tro
pionych pod pozorem „działalności 
antyamerykańskiej"- Wszystkie 
brudne sprawy i sprawki, związa
ne z pełnionymi przez Mc Car- 
thy‘ego funkcjami przewodniczące
go tzw. stałej komisji śledczej se
natu oraz senackiej komisji do 
spraw administracji państwowej, 
przesiały na moment zajmować 
jego uwagę.

Mac Carthy rozparf il« wygodni, w fote
lu, zapalił cygaro I zaczai lanlwla snuć 
wspomnienia z odbytej niedawno, bo 29 
września, uroczystości w katedrze waszyng
tońskie). Głównym bohaterem tel nlecodzlen 
nei uroczystości byt właśnie on sam — se
nator Mc Carthy. który zawierał ślub ze 
swą byłą sekretarką — Jean Fraser Kerr. 
Przed oczyma zatopionego w miłych wspom
nieniach senatora przesuwały się znajome 
twarze licznych przedstawicieli Kongresu, 
administracji i kót dyplomatycznych, którzy 
zaszczycili swą obecnością uroczystość w 
katedrze waszyngtońskiej. Fakt, ie nosili 
out powszechnie znane nazwiska, wywoły
wał błogie uczucie własne! wielkości...

Czoło Mc Carthy'ego tylko raz zmar
szczyło S1<S na chwilą, kiedy senator przy
pomniał sobie, że wśród uczestników uroczy
stości zabrakło Eisenhowera, który wymó- 
wil slą mnogością „Innych pilnych spraw" 
do załatwienia. Szybko jednak odrzucił to 
niemile wspomnienie, powracając myślami 
do chwili zakończenia ceremonii ślubne), 
która przyniosła mu nie lada zaszczyt. Za
szczyt, który potrafił osłodzić te gorzką 
pigułką, jaką była nieobecność Eisenhowera.

Mc Carthy długo bodzie pamiętał ten pod
niosły nastrój, w którym odczytano tele
gram gratulacyjny... Telegram był z Wa
tykanu. Przynosił serdeczne gratulacje 
papieża dla człowieka znienawidzonego w 
Ameryce i otoczonego powszechną pogarda 
w całym świecie. Senator widział, że oczy 
wszystkich obecnych znakomitości patrzyły 
na niego — pupilka papieża — z poważa, 
ulem i szacunkiem.

Tu senator Mc Carthy — specjalista od 
„sadów czarownic" w USA — oderwał slą 
od leniwo płynących wspomnień. W bło
gim nastroju człowieka, którego osoba, dom. 
a przede wszystkim brudna robota błogo
sławiona lest przez papieża, zabrał slą zno
wu do rołrgucoaych na bturka akt...

Premier indyjski Nehru piętnuje
nowe prowokacje Li Syn-mana

PEKIN (PAP) — Agencja Nowych Chin powołując się na informa
cje z Bombaju donosi:
Premier Indii Nehru występując 

dnia 10 bm. na konferencji praso
wej w Bombaju oświadczył, że 
„widocznie istnieje świadoma' próba 
anulowania układu rozejmowego". 
Potępił on pewne „grupy" w obo
zach dla jeńców, które stosują prze
moc wobec jeńców i przeszkadzają 
ich repatriacji. Znaczna liczba jeń
ców — podkreślił Nehru — usiłowa
ła znaleźć obronę u komisji repatria 
cyjnej państw neutralnych, obronę 
przed tymi grupami, które groziły 
im przemocą i śmiercią, jeżeli posta
nowią oni wystąpić przed komisją.

Nehru podkreślił, że próba prze
szkodzenia w nawiązaniu kontaktu 
z komisją repatriacyjną państw neu. 
tralnych jest sprzeczna z duchem u- 
kładu rozejmowego i konwencji ge
newskiej. „Komisji, która chciała 
porozmawiać z jeńcami — powiedz.ał 
Nehru — przeszkodzono w tym".

„Istnieje podejrzenie — kontynuo 
wał Nehru — że rząd południowo- 
koreański zamierza przeszkadzać 
działalności komisji w ciągu 00 dni, 
a następnie oświadczył, że termin 
minął i nic więcej nie można zrob’ć.
Ta kg taktyką stosowano ięszcn$ za- sto^cę «ї «>22 Powinny złożyć odgg-

Na III Światowym Kongresie Związków Zawodowych w Wiedniu 
toczy się dyskusja nad referatem.

Poniżej podajemy fragmenty przemówienia przewodniczącego radziec 
kiej delegacji związkowej — towarzysza N. M. Szwernika:

Związków 
zahartowała 
rozbijaczom

Kongresu Związków Zawo- 
w Paryżu, który wezwał 
zawodowe wszystkich kra- 

„walki o umocnienie jedno-

WZROST AUTORYTETU 
WPŁYWÓW SFZZ WSROD MAS 

PRACUJĄCYCH
W okresie między II Światowym 

Kongresem Związków Zawodowych, 
który odbył się w 1949 roku — po
wiedział m. in. Szwernik — a obec
nym Kongresem wzrósł niezmiernie 
autorytet Światowej Federacji 
Związków Zawodowych rozszerzyły 
się jej wpływy na szerokie masy 
pracujące we wszystkich krajach... 
Wzrost autorytetu i wpływów Świa
towej Federacji Związków Zawodo
wych wśród szerokich mas pracu
jących jest przede wszystkim wyni
kiem jej ofiarnej walki o żywotne 
interesy ludzi pracy.

Światowa Federacja 
Zawodowych okrzepła i 
się w walce przeciwko 
i dezorganizatorom ruchu robotni
czego, przeciwko wrogom klasy ro
botniczej i ich sługusom.

Po przypomnieniu uchwał I Świa
towego 
dowych 
związki 
jów do 
ścl związkowej i do zdecydowanej 
walki ze wszystkimi, którzy usiło
wać będą podważyć, osłabić lub też 
rozbić jedność mas pracujących'1, 
Szwernik wskazał, że przywódcy 
central związkowych USA, Anglii, 
Kanady, Australii, krajów skandy
nawskich i innych zdradzili sprawę 
jedności klasy robotniczej. Jedno
cześnie — oświadczył Szwernik, 
wśród oklasków zgromadzonych — 
Światowa Federacja Związków Za
wodowych pozostała wierna sprawie 
jedności klasy robotniczej. Świato
wa Federacja Związków Zawodo
wych jest najpotężniejszą I cieszącą 
się największym autorytetem Vv 
dziejach klasy robotniczej organiza
cją, skupiającą większość ludzi pra
cy na kuli ziemskiej, liczącą w 
swych szeregach ponad 82 miliony 
członków związków zawodowych.

Radzieckie związki zawodowe 
aprobują w całej rozciągłości dzia
łalność Światowej Federacji Związ
ków Zawodowych i jej organów 
kierowniczych, działalność ta bo
wiem poświęcona była całkowicie 
umocnieniu jedności klasy robotni
czej w walce.o polepszenie warun
ków jej życia i pracy, o zapewnie
nie praw związków zawodowych i 
swobód demokratycznych, o nieza
wisłość narodową, o pokój na ca
łym świecie.

POLEPSZENIE SYTUACJI 
MATERIALNEJ LUDZI PRACY 

W ZSRR I DZIAŁALNOŚĆ 
RADZIECKICH ZWIĄZKÓW 

ZAWODOWYCH
Następnie Szwernik omówił dzia

łalność radzieckich związków zawo
dowych w ciągu ostatnich tzterech 
lat.

l

nim wojska hinduskie skierowane 
zostały do Korei, a mianowicie wte
dy, gdy wbrew warunkom układu 
rozejmowego, władze południowo • 
koreańskie „zwolniły" przeszło 20 
tys. jeńców. Jeżeli w ten sani sposób 
władze południowo - koreańskie po
stępować będą wobec wszystkich 
jeńców, wówczas przed jeńcami nie 
będzie już stał problem wyboru i 
cala sprawa się skończy".

„Próba rządu południowo • koreań 
skiego anulowania układu rozejmo- 
wego — oświadczył Nehru — jest 
sprzeczna z zapewnieniami dowódz
twa ONZ. Dlatego też nasuwają się 
podejrzenia z powodu odraczania 
budowy pomieszczeń dla przeprowa 
dzenia pracy wyjaśniającej.

Jeżeli 41 dni z ustalonych 90 dni 
poświęconych będzie budowie tych 
pomieszczeń i okres ten nie zosta
nie przedłużony wówczas pozostanie 
tylko 49 dni na pracę wyjaśniającą, 
którą trudno byłoby przeprowadzić 
nawet w ciągu 90 dni".

Następnie Nehru oświadczył: 
„Ponieważ istnieje tak wiele niepo
rozumień, dowództwo ONZ i kraje

w roku 1947, 
pszennego za- 
mięsa zamiast 
2,3 makaronu,

Znacznie 
gospu-

planu 
dalej 

towa-

Radzieckie związki zawodowe — 
stwierdził Szwernik — koncentro
wały swe wysiłki na wykonaniu za
dań dalszego rozwoju gospodarki 
narodowej, stałego podnoszenia do
brobytu 1 poziomu kulturalnego lu
dzi pracy, rozwijania na szeroką ska
lę budownictwa przemysłowego i 
mieszkaniowego.

Niezwykle wą?nym źródłem wzro
stu realnych płac robotników i 
urzędników jest konsekwetnie rea
lizowane przez rząd radziecki obni
żanie cen artykułów masowego spo
życia.

Od 1947 roku sześć razy obniżono 
w Związku Radzieckim ceny arty
kułów masowego spożycia. Po szó
stej z kolei obniżce cen ludzie pra
cy mogą obecnie za te same pienią
dze, które wydawali 
kupić 2,5 kg Chleba 
miast 1 kg, 2.4 kg 
1 kg, 2,4 kg masła, 
2,2 kg ziemniaków, 3 kg owoców, za
miast 1 kg.

Obecnie ceny palt, ubrań 1 obuwia 
są w przybliżeniu półtora гала niż
sze aniżeli w roku 1947.
obniżyły się ceny artykułów 
darstwa domowego i innych.

Według piątego 5-letniego 
rozwoju ZSRR — mówił 
Szwernik — detaliczne obroty 
rowe w handlu państwowym 1 spół
dzielczym mają wzrosnąć o 70%.

Zadanie to zostanie wykonane już 
w 1954 roku dzięki posunięciom 
realizowanym obecnie przez partię 
i rząd w zakresie podnoszenia do
brobytu mas pracujących naszego 
kraju.

Równolegle ze wzrostem realnych 
płac osiągniętym w wyniku obniża
nia cen artykułów masowego spo
życia wzrasta również nominalna 
płaca ludzi pracy, yf ciągu ostatnich 
lat nominalni'jitafe robotników i 
urzędników w ZSRR zwiększyła s!ę 
około półtora raza.

Państwo wydatkuje miliardy na 
bezpłatne świadczenia dla ludzi pra
cy w zakresie potrzeb kulturalnych 
i bytowych, na oświatę, ochronę 
zdrowia, ubezpieczenia społeczne, 
szkolenie zawodowe, podnoszenie 
kwalifikacji oraz na inne świadcze
nia i

W 
płac, 
wego 
świadczeń na rzecz ludności z bu
dżetu państwowego, realne dochody 
robotników' i urzędników w okresie 
powojennym znacznie wzrosły. Do
chody te w przeliczeniu na jedną 
osobę pracującą były w 1952 roku 
o 68 proc, wyższe aniżeli w 1940 ro
ku.

Radzieckie związki zawodowe sta
le rozszerzają w ramach budżetu 
państwowych ubezpieczeń socjal
nych sieć domów wypoczynkowych.

ulgi dla ludności.
wyniku wzrostu nominalnych 
obniżki cen artykułów maso- 
spożycia. 1 wzrostu Innych

gwaran- 
państw 
hindus-

Wiednie oświadczenie i dać 
cję komisji repatriacyjnej 
neutralnych oraz wojskom 
kim- Jeżeli rząd południowo-koreań- 
ski będzie w dalszym ciąpu stosował 
groźby i jeżeli nie zostanie zwołana 
konferencja polityczna, okaże się, że 
majdziemy się z powrotem w sytua 
cjl, jaka istniała przed zawarciem 
rozejmu". 

Prasa donosi, że na terenie wolnego ob
szaru Triestu odbyły się masowe strajki 
robotników na znak protestu przeciwko pla
nom podziału tego terytorium. Strajki objęły 
pracowników stoczni i arsena’u oraz wielu 
przedsiębiorstw przemysłowych.

Jednocześnie rozwija się na terenie Triestu 
akcja zbierania podpisów pod petycją wzy
wającą ONZ, aby nie dopuściła do podziału 
tego obszaru.

її- We wtorek po południu otwarta została 
zwyczajna sesja francuskiego Zgromadzenia 
Narodowego. Zebranie przewodniczących grup 
parlamentarnych ustali porządek dzienny na 
najbliższy okres czasu. Według zgodnych 
przewidywań jest rzeczą mało prawdopodob
na, aby rząd zdołał przeciwstawić się umie
szczeniu na porządku dziennym dysku<jl nad 
Interpelacjami w sprawie polityki w dzte- 

rolnictwa

sanatoriów i uzdrowisk. W latach 
1949,53 zwdązki zawodowe skiero
wały 3.337 tyS. robotników i urzęd
ników na leczenie do sanatoriów 1 
9.267 tya. — d0 domów wypoczynko
wych.

Wielka troska przejawia się w 
dziedzinie ochrony pracy i zdrowia 
kobiet. Państwo radzieckie poświę
ca wiele uwagi dalszemu rozwojo
wi oświaty.

Głównym wskaźnikiem dobrobytu 
narodu radzieckiego jest nieprzer
wany wzrost dochodu narodowego. 
Dla zaspokojenia swych osobistych 
potrzeb materialnych 1 kulturalnych 
masy pracujące ZSRR otrzymują 
około 3/4 dochodu narodowego, a 
pozostałą część przeznacza się na 
rozszerzenie produkcji socjalistycz
nej oraz na zaspokojenie innych ogól- 
nopaństwowych 1 społecznych po
trzeb.

W ZSRR realizuje się zadanie, po
legające na tym, by w ciągu 2—3 
lat radykalnie podnieść poz‘om za
opatrzenia ludności w artykuły ży
wnościowe i przemysłowe. Sukcesy 
przemysłu i rolnictwa, nieustanne 
podnoszenie poziomu życia szerokich 
mai ludu pracującego, dalsze, wspa
niałe perspektywy rozwoju gospo
darki narodowej w ZSRR zapewnio
ne są dzięki temu, że w naszym 
kraju ietnieje socjalistyczny sposób 
produkcji, dzięki likwidacji prywat
nej własności środków produkcji, 
zniesieniu wyzysku czlowńeka przez 
człowieka, dzięki temu, że w naszym 
kraju nie ma kryzysów ekonomicz
nych, bezrobocia 1 nędzy mas ludo
wych. W tym też tkwi źródło nie
złomnej wiary ludzi radzieckich w 
swą szczęśliwą przyszłość, w zwy
cięstwo komunizmu w naszym kra
ju. (Oklaski).

N.M. Szwernik omówił dalej spra
wę zacieśniania internacjonalistycz- 
nych więzi między radzieckimi 
związkami zawodowymi a robotni
kami i związkami zawodowymi 
wszystkich krajów.
JEDNOSC — PODSTAWOWY WA
RUNEK POMYŚLNEJ WALKI

KLASY ROBOTNICZEJ
W końcowej części referatu 

Szwernik omówił zadanie umocnie
nia jedności klasy robotniczej 
wszystkich krajów, które nazwał 
podstawowym, żywotnie ważnym 
zadaniem międzynarodowego ruchu 
robotniczego.

Radzieckie związki zawodowa —a 
powiedział Szwernik — uważają 
że dla zrealizowania tego zadania 
Światowa Federacja Związków Za
wodowych winna rozszerzyć zwój 
wpływ ideowy i organizacyjny na 
jeszcze szerszo masy robotników 
wszystkich krajów świata, winna 
walczyć o umocnienie jedności sze
regów klasy robotniczej, o organizo
wanie wspólnych akcji mas pracują 
cych, zrzeszonych w związkach zawo 
dowych różnych kierunków, o pod
niesienie poziomu życia narodów, 
o pokój 1 rozwój współpracy gospo
darczej l kulturalnej między naro
dami. Radzieckie związki zawodo
we uważają, że wciągnięcie szero
kich mas do światowej kampanii ną 
rzecz uregulowania spornych pro
blemów międzynarodowych, na 
rzecz umocnienia i rozszerzenia sto
sunków międzynarodowych mas 
pracujących, zaostrzenie czujności 
wobec knowań podżegaczy wojen
nych, będzie źródłem siły Świato
wej Federacji Związków Zawodo
wych, która skupia wokół siebie ro
botników wszystkich krajów świata. 

Radzieckie związki zawodowo —< 
powiedział Szwernik w zakończeniu 
— są żywotnie zainteresowane w 
pokoju. Jednomyślnie popierają one 
pokojową politykę zagraniczną 
swego rządu.

Polityka tą opiera się na niezłom
nym przekonaniu, że można zna
leźć drogę do uregulowania spor
nych 1 nierozwiązanych zagadnień 
w sposób pokojowy, na podstawie 
wzajemnego porozumienia państw 
zainteresowanych.

W zachowaniu pokoju zaintereso
wane są wszystkie narody świata, 
a przede wszystkim klasa robotni
cza. masy pracujące, którym wośna 
może przynieść tylko nowe niezli
czone ofiary i cierpienia.

Niechaj więc mocny i 
szony będzie sojusz klasy 
czej wszystkich krajów
przeciwko podżegaczom wojennym, 
o zachowanie i umocnienie pokoju 
światowego, o szczęście ludu pracu» 

" — - 4

niewaru- 
robotnl* 

w walce



^Wr 248 SZTANDAR CTTDTJ Str. f1 1
Tadeusi Miernicki
^Hewodniczący Rady Zakładowej LF3IR

Współzawodnictwa pracy gwarancją
wykonania planu produkcyjnego

Walka o wykonanie planu leży w 
bezpośrednim interesie każdego 
Pracownika bez względu na to ja
kie stanowisko zajmuje w zakładzie. 
V naszej fabryce ruch współzawod- 
nictwa stale się rozwija, obejmując 
sWym zasięgiem coraz szersze rze- 
Sze robotników. W roku 1951 współ
zawodniczyło 48 proc, załogi, w ro
ku 1952 liczba ta wzrosła do 67 
Proc, a w roku bieżącym we współ- 
^wodnictw-ie bierze udział 86 proc, 
tałogi.

W ruchu współzawodnictwa zaini
cjowanym przez przodujących ro
botników naszego zakładu mamy 
Już poważne osiągnięcia. Podjęte w 
odpowiedzi na apel załogi FSC w 
Starachowicach zobowiązanie dłu
gofalowe, którego treścią jest wy
konanie rocznego planu produkcji 
'v terminie do grudnia br. zało
ga nasza z powodzeniem realizuje, 
wykonaliśmy plan I kwartału rb. 
Pa 3 dni przed terminem a zadania 
Półrocza do dnia 18 czerwca, to jest 
Ea 12 dni przed terminem. Również 
Plan III kwartału został zrealizo
wany z nadwyżką: plan produkcji 
towarowej w 105,1 proc., globalny 
Plan produkcji w 101,8 proc. Świad
czy to o nieustannym wzroście 
świadomości naszych robotników, 
techników i inżynierów, którzy co
raz pełniej rozumieją związek mię
dzy realizacją planu a poziomem 
życia mas pracujących.

Jaki jest udział naszej organ!»- 
*ji związkowej w tym ruchu?

Rada Zakładowa powinna być 
Organizatorem, kierownikiem i kon
trolerem współzawodnictwa pracy, 
ty tym względzie mamy jeszcze 
szereg niedociągnięć, których usu
nięcie powinno być naszym najbliż
szym zadaniem. Nasza komisja 
Współzawodnictwa podsumowuje 
Wprawdzie wyniki i raz na kwartał 
nagradza wyróżnionych, ale n:e 
Prowadzi codziennej walki o wy
konanie zadań produkcyjnych.

Winna ona pomagać grupom 
Związkowym w ich pracy, popula
ryzować osiągnięcia i doświadczenia 
Przodujących brygad i indywidual
nych robotników.

A co robi komisja kulturalno- 
oświatowa? Plany,- które z reguły po 
Zostają niewykonywane. Lepiej pra
cują grupy związkowe, które szcze
gólną aktywność wykazały podczas 
Podejmowania zobowiązań długofa
lowych.

Ponieważ wąskim gardłem naszej 
Produkcji była odlewnia, jako 
Pierwsi podjęli zobowiązanie for- 
tnierze, W teku realizacji zobowią
zań okazało się. że wydajność pra
ny wzrosła, ale zwiększyła się licz
ba braków. Formierze widząc swój 
Onamowany wysiłek spowodowali 
nwohanie spec’’'nej narady w dy
rekcji poświęconej tej sprawie. 
Okazało się. że nie rnam^ właści- 

brak woreczków kurzowych, 
masa jest źle przygotowywana, 
modele zniszczone, że częste 
Przestoje suwnicy itd.

Interwencja robotników zwróciła 
Uwagę dyrekcji na zasadnicze trud
ności w produkcji. Walka o jakość 
trybów głównych trwa nadal.

Również grupy związkowe w sto
lami „W" potrafią walczyć o wy
konanie zadań. Grupy tow. Kozło
wa l Nowaka podjęły cenne zobo-

wiązania produkcyjne o zwiększenie 
wydajności pracy w związku z regu 
lacją norm. W codziennych rapor
tach tow. Ćwiklińskiego, przewod
niczącego rady oddziałowej czyta
my: w pierwszym dniu pracy na 
nowych normach osiągnęliśmy 188 
proc, i stopniowo podwyższając wy
dajność doszliśmy w lipcu do 197 
proc, nowej normy. Również w bry
gadzie tow. Cholewińskiego wydaj
ność pracy wzrasta (w lipcu 165 
proc, a w sierpniu już 186 proc, no
wej normy). Ale nie wszystkie je
szcze grupy związkowe krocza śla
dami tych przodujących. Zle jest w 
wydziale mechanicznym a grupy 
związkowe nic nie robią, aby sy
tuację poprawić. Szturmowszczyzna 
w pracy brygad montażowych na

ki era ta ch prowadzi do zakłócenia 
rytmiczności produkcji. Ten styl 
pracy trzeba jak najszybciej zmie
nić — uaktywnić grupy związkowe 
i wprowadzić potokowy montaż 
kieratów.

Aby Rada Zakładowa mogła wła
ściwie kierować ruchem -współza
wodnictwa musi rozpocząć kolek
tywną pracę z całym aktywem 
związkowym. Nie może być ona tyl
ko jednym z referatów administra
cyjnych zakładu pracy. Wiemy, że 
tylko kolektywna praca całego ak
tywu oparta na robotniczym do
świadczeniu doprowadzi nasz
kład do pełnej i przedterminowej 
realizacji zadań czwartego roku 
Planu Sześcioletniego. W tym kie
runku idą obecnie nasze wysiłki.

za-

R ozmawiomy z czytelnikami

tvych sit do przesiewania masy, że-------ь. ie 
że 
aa

■ Stałe zwiększa słę produkcja nalę- 
| czowskiej wody mineralnej, czerpa-

Każdy rolnik, który wykonał obowiązkowe dostawy mięsa może dowol- 
nie dysponować nadwyżkami. Stefan Walczak z Roskoszy. gm. Witulin, 
sprzedaje na targu w Białej Podlaskiej mięso z uboju gospodarczego. 
Widzimy go na zdjęciu (od lewej) wraz z rzeźnikiem w stoisku MRN. 
Właściciel pobiera pieniądze a mięso waży fachowiec przydzielony 
przez MRN.

Jeszcze o pomocy państwa dla wsi
Plsze do redakcji ob. M. Z. z wło- 

dawskiego:
„Tyle się mówi i pisze o soju

szu robotniczo-chłopskim i o po
mocy państwa dla wsi. Ja sam wi
dzę, że teraz wielu chłopów pracu 
je w rozmaitych urzędach i fabry 
kach, że dużo dzieci chłopskich 
uczy się w mieście. Ale wydaje 
mi się, że jednak miasta rozbu
dowują się szybciej, że wszystkie 
chłopskie pieniądze idą na budo
wę nowych fabryk i osiedli, a u 
nas na wsi tej 
widać".
Obywatelu M. 

chłopów obecnie

pomocy wcale nie

Z. pisząc, że dużo 
uczy się i pracuje

Z frontu skupu zboża

w mieście' macie rację. Ale na tym 
nie kończy się pomoc państwa dla 
wsi. Słusznie też wspominacie o bu
dowie wielkiego przemysłu, ale za
stanówmy się, czy słuszne jest to, 
co wyraziliście pisząc, że „wszyst
kie chłopskie pieniądze idą na bu
dowę fabryk i miast, a na wsi tej 
pomocy nie widać".

Tow. Bierut na VII Plenum KC 
PZPR mówił m. in.:

Wśród chłopów mało 1 średniorol
nych na podstawie ich własnego do
świadczenia z okresu kapitalistycz
nego oraz 8 lat demokracji ludowej 
pogłębia się coraz bardziej świado
mość, że przy kapitalizmie „miasto

Gmina Niemce zbliża się 
do wykonania planu rocznego

Gmina Niemce w skupie zboża 
zajmuje w powiecie lubartowskim 
drugie miejsce. Plan roczny został 
wykonany w 82 proc. Gmina Niem
ce dzięki wytężonej pracy miejsco
wego aktywu zbliża się do całkowi
tego wykonania planu rocznego. 
Wiele gromad przekroczyło już 90 
proc, planu, inne z każdym dniem 
zbliżają się do tej liczby, podobnie 
jak wiele gromad w całym powiecie. 
Dlatego też powiat Lubartów ma 
wszelkie możliwości, by w jak naj
krótszym czasie przekroczyć 90 proc, 
rocznego planu, a tym samym zo
stać zwolnionym od miarek i odsy- 
pów.

WIELE ZALEŻY 
OD PRACY SOŁTYSÓW

Na pierwsze miejsce w gminie 
Niemce wysuwają się dwie groma
dy: Nowy Staw z wynikiem 95 proc, 
planu 1 Wola Niemiecka — 92 proc. 
Gromady Niemce i Dys przekroczy
ły 80 proc.. Natomiast inne, jak 
Majdan (58 proc.) j Cieciirzyn 
(77 proc.) pozostają daleko w tyle.
.Dlaczego tak jest? Oczywiście wy- 

riitci zależą od całokształtu pracy 
politycznej i organizacyjnej od po
stawy aktywu, od pracy zespołów 
kierowniczych w gromadzie, a m. In. 
od pracy sołtysów.

Antoni B.elak, sołtys Nowego 
Stawu w terminie wywiązał się z 
planowego skupu zboża, ziemniaków 
i żywca. Jego aktywna postawa 
zmobilizowała innych gospodarzy, 
którzy biorąc przykład z sołtysa’ 
słuchając jego przekonywających 
wyjaśnień o ważności terminowych 
dostaw, szybko odwozili do punktu 
skupu swoje wymiary. M. in. Antoni 
piewka, Aleksander Borcak, Fran- 

Błasz- 
Filipa,

ciszka Strużek, Michał 
czak i St. Woźniak, s. 
to przodownicy w skupie zboża. 
Dzięki nim, jak i wielu im podob
nym, gromada roczny plan skupu 
wykonała w 95 proc. Do 100 proc, 
pozostaje już niewiele, ale.... koń
cówki są. Dlatego ci wszyscy, którzy 
wywiązali się ze swoich wymiarów 
muszą wpłynąć na takich, jak Piotr 
Smoleński (zalega z dostawą 150 kg 
zboża), Wincenty Grzela — (333 kg) 
i innych, by zrealizowali wyznaczo
ne im plany, by gromada całkowicie

nej ze znanego „Źródła miłości". Na wykonała roczny plan skupu zbo-
zdjęciu: pracownik rozlewni w Na
łęczowie, Franciszek Chudyń w cza- 
(if mechanicznej mucis butęlel^

ża.
PodobrJe przedstawia się sytuacja 

w їй jjiffioifisfcęl. «йі и вта-

kładem Jana Włodarczyka wywią
zało się ze swoich wymiarów wielu 
gospodarzy, a wśród nich Bolesław 
Domownik, Andrzej Chojna, Roza
lia Caban 1 Józef Brzozowski, s. Ja
na. Sołtys z gromady Niemce — Jan 
Bartosik jako jeden z pierwszych w 
gminie odwiózł swoje zboże do 
ktu skupu.

A teraz zatrzymajmy się 
gromadach pozostających w 
Zobaczmy, jak w nich pracują soł
tysi.

Stanisław Turowski z gromady 
Majdan zalega z dostawą 108 kg 
zboża i 145 kg ziemniaków.

Nic też dziwnego, że skoro sołtys 
nie daje sam dobrego przykładu, 
skoro sam w terminie n*e realizuje 
obowiązkowych dostaw wobec pań
stwa, to i chłopi ociągają się z do
stawą swoich wymiarów. Jan Ko
zieł, sołtys z gromady Ciecierzyn 
nie odstawił jeszcze 241 kg zboża i 
125 kg ziemniaków.

Z powyższych przykładów jasno 
wynika, że w tych gromadach, gdzie 
sołtysi dobrze pracują, gdzie w ter
minie wywiązali się ze swoich wy
miarów i swoim przykładem zmobi
lizowali innych gospodarzy, tam 
skup zboża przebiega pomyślnie.

A AKTYW GMINNY?
Wielu pracowników Prezydium 

GRN, jak i GS wywiązało się z pla
nowego skupu zboża 
Ale są jeszcze tacy, 
nali tylko częściowo 
ry. Np. Józef Szych 
członek Zarządu GS 
stawą 459 kg ziemniaków. 
Wójcik z t __ i
kontroli GS) nie odstawił 1505 kg 
ziemniaków, Stefan Stefaniak z Na- 
sutową, radny, zalega 142 kg zbo
ża, radny Stanisław Urban z gro
mady Dys zalega 315 kg ziemnia
ków.

Jeżeli mówimy, że aktyw gminny 
powinien przodować, to jasne, że 
przodownictwo t0 będzie pełne, je
śli wywiąże się w 100 proc. ze 
swoich obowiązków. Tylko całkow-i- 
te wywiązanie się z obowiązkowych 
dostaw przez każdego chłopa gwa
rantuje 100 proc, wykonanie planu 
rocznego w skali gminy 1 powiatu. 
W ten sposób aktywiści dadzą przy
kład całej wsi i pokażą innym, co to 
znaczy popierać całym sercem 1 w 
całej pełni nasz ustrój ludowy. A 
popierać ustrój ludowy, to znaczy 
wzmacniać pokój.

pun-

przy 
tyle.

I

i ziemniaków, 
którzy wyko- 
swoje wymia- 
z gr. Niemce, 
zalega z do- 

’ ‘ . Adolf
Ciecierzyna (instruktor
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pożera wieś", skazuje ją na nędzę 
bez wyjścia, natomiast w ramach so
juszu robotniczo - chłopskiego kla
sa robotnicza pomaga chłopstwu 
pracującemu nie tylko podnosić je
go poziom życiowy, ale i przejść do 
innych, wielekroć wyższych, wydaj
niejszych form gospodarowania, 
które są rękojmią rosnącego dobro
bytu.

Jak wyglądało to „pożeranie" wsi 
przez miasto mieliśmy możność wi
dzieć u nas w Polsce sanacyjnej, 
kiedy to wieś wyzbywała się swoich 
produktów, często nie zostawiając 
sobie nic z nabiału 1 mięsa, a bar
dzo skąpo Chleba i tłuszczu.

Co się zmieniło na wsi lubelskiej 
od chwili, gdy władza przeszła w 
ręce ludu pracującego? Sięgnijmy 
do faktów i statystyki:

Pierwsze słowa Manifestu Lipco
wego z 1944 roku skierowane były 
do chłopa. Niosły mu wyzwolenie z 
wiekowego ucisku i ziemię, której 
łaknął, dusząc się na wąskim, dzie
lonym z pokolenia na pokolenie 
zagonie.

W naszym województwie zostało 
rozparcelowanych 823 obszarniczych 
majątków o powierzchni 324.100 ha. 
Liczba nadziałów ogółem wyniosła 
62.200, z tego służba folwarczna 
otrzymała 13.800 nadziałów, bezrol
ni chłopi — 7.900, małorolni —
37.700, średniorolni — 1.900, działek 
pracowniczych wydzielono — 900.

Przejął chłop lubelski pańską 
ziemię. Do obszarniczych pałaców 
wprowadziły się szkoły, świetlice, 
przedszkola i dziecińce dla chłop
skich dzieci.

Ale władza ludowa nie ograni
czyła się do rozdania obszarniczej 
ziemi. Wydała dekret, który unie
ważnił wszystkie przedwojenne dłu
gi chłopskie. A długi to były nie
małe; jak wykazują statystyki, każ
dy hektar małorolnego i średniorol
nego gospodarstwa obciążony był na 
384—690 zł, czyli na 22—44 q żyta.

Ale to jeszcze nie wszystko. Na 
wieś popłynęły z miejsca miliony 
kredytów na odbudowę i zagospoda
rowanie się na obszarniczej ziemi. 
Popłynęły kredyty na elektryfika
cję, radiofonizację i meliorację.

Dziś po 9-ciu latach rządów wła
dzy ludowej możemy poszczycić się 
liczbą 827 zelektryfikowanych gro
mad, a zapytajcie, ot choćby we 
włodawskim chłopów z Krzywo- 
wierzby, Rozwadówki i innych gro
mad — jak to było przed wojną, 
czy należeli do tych „wybranych" 
50 wsi, które zelektryfikowała sa
nacja w naszym województwie w 
ciągu swoich 20-letnich rządów. A 
maszyny. Kto je miał na wsi przed 
wojną? Dziedzic i kułak. Spytaj
cie rodziców lub sąsiadów, ile dni 
ciężkiego odrobku kosztowało ich 
kilkugodzinne wypożyczenie mło- 
carni. Pewnie, że nawet te ponad 
7 tysięcy maszyn, którymi dzisiaj 
rozporządzają GOM to jeszcze nie 
jest za wiele, ale czy na tym poprze- 
stajemy? Czyż nasz rosnący stale 
przemysł nie wypuszcza codziennie 
nowych traktorów, żniwiarek, kom
bajnów itp., które idą przecież wła
śnie na wieś.

A jak to się dzieje, że w ostatnich 
latach podniosła się wydajność ziemi, 
dając o 4 q więcej z ha pszenicy 1 o 
3 q więcej żyta? Przecież nie przy
padek to sprawił, lecz właśnie upra
wa ziemi maszynami, stosowanie 
nawozów sztucznych, opieka fa
chowców agrotechników i siew kwa
lifikowanym ziarnem.

Wspominacie w liście sami, że 
duża tóleesMęh pasata sta.

szkół. Słusznie. A czy zastanawiali
ście się nad tym, ile szkół trzeba 
było uruchomić, żeby pomieścić 
garnącą się do nich młodzież. Tro
ska państwa idzie w tym kierunku, 
by dać wszystkim dzieciom przy
najmniej pełne wykształcenie w za
kresie 7 klas szkoły podstawowej. 
Dlatego notujemy fakt, że o ile w 
1944 45 roku szkolnym było 294 szkół 
siedmioklasowych o 4 i więcej nau
czycielach, to dziś mamy już 794. 
W odremontowanych i nowoposta- 
wionych budynkach mieści się już 
około 100 szkół średnich. O tym, że 
miasto wojewódzkie Lublin, która 
miało przed wojną jedną wyższą 
uczelnią, ma ich obecnie 4 — sły
szeliście już z pewnością.

Prawie nie ma miesiąca, żeby nie 
otworzono w naszym województwie 
jakiegoś ambulatorium, ośrodka 
zdrowia, czy izby porodowej. Gdzie? 
— właśnie przeważnie na wsi.

Na cały kraj szczycimy się naszy
mi wielkimi budowlami przemysłu. 
Kto idzie do nich pracować, zdoby
wać kwalifikacje i awans społecz
ny, jak nie znowu chłopi, którzy 
już dziś nie potrzebują oglądać się 
na ojcowski nadział.

Z Waszego powiatu, Jak też 1 z 
innych nadchodzą do redakcji alar
mujące listy z żądaniem przyjaz
du kina, budowy świetlic, domów 
kultury. Już za mała staje się ilość 
około 300 bibliotek terenowych, se
tek świetlic zakładowych i gromadz
kich. Ale też i na tym nie poprze- 
stajemy, a zapytajcie znów rodziny 

I i sąsiadów, czy przed wojną kiedy 
i u kogo mogli upomnieć się o na
leżne im prawo do kultury, do 
książki, oświaty... I to przecież jesz
cze nie wszystko, choć już wyraź
nie widoczny i sprawdzalny jest 
efekt planowej gospodarki narodo
wej i wysiłku zmierzającego do pod
niesienia wydajności chłopskich go
spodarstw i postawienia na właści
wym pozornie życia wsi.

Inwestycje najbliższego roku bud
żetowego wzrosną w naszym woje
wództwie o 59%, przy czym naj
większe fundusze przeznaczone zo
staną na dalszą elektryfikację pięciu 
powiatów (kraśnickiego, hrubieszow
skiego, tomaszowskiego, chełmskiego 
i bialskiego), zmeliorowanie rzeki 
Huczwy, Krzny, Poru i Ucherki 
oraz bagien bilsko - ostrowskich. 
Przewiduje się także w ramach tych 
inwestycji budowę kanału Wieprz— 
Krzna, który odwodni t pozwoli 
zagospodarować 30 tysięcy ha łąk.

Może znużyło Was to statystyczne 
zestawienie, ale było ono konieczne 
dla udowodnienia, że wpłacone 
przez chłopa podatki i obowiązkowe 
dostawy nie idą na marne, lecz 
wracają pomnożone i umieszczone 
w trwałych inwestycjach na wieś, 
opłacając się dziesięciokrotnie.

Warto tu wspomnieć także o tym, 
że.państwo żądając od chłopa wy
pełnienia obywatelskiego obowiązku 
w postaci dostawy płodów rolnych, 
daje mu możność 1 stara się o to, 
by mógł zaspokajać swoje potrzeby. 
Temu celowi służą m. in. znormali
zowane warunki kontraktacji żyw
ca i roślin przemysłowych, jak też 
wydane przez państwo dekrety o 
wolnej sprzedaży nadwyżek, o wpro
wadzeniu ulg podatkowych aż do 
umorzenia zaległości włącznie.

Oczywiście, że w tej odpowiedzi 
nie wyczerpaliśmy całego zagadnie
nia. Podkreśliliśmy tylko najważ
niejsze momenty świadczące wyraź
nie o tym, że dopiero teraz życie 
wsi dzięki pomocy państwa staje sta 
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Z życia partii

0 bojową postawę członka partii
Jest kilka gromad w gminie Trze

bieszów (pow. Luków), które roczny 
plan dostaw zboża wykonały w ma
łym procencie. Np. gromada Gro
chówka wykonała zaledwie 37 proc, 
planu, a Tęczki tylko 36 proc. Ogó
łem w gminie Trzebieszów nie roz
poczęło jeszcze dostaw zboża 507 
gospodarstw. Cyfry mówią same za 
siebie, że w gminie tej praca poli
tyczna jest niedostateczna, ze wroga 
kułacka propaganda nie znajduje 
właściwej odprawy ze strony orga 
nizacji partyjnej.

W swoim sprawozdaniu na posie
dzeniu Komitetu Gminnego delegat 
MS ob. Nowik stwierdził, że głów
nym powodem wstrzymywania się 
chłopów od dostaw są piotki kułac
kie, że wymiar zboża ma być zmniej 
szony oraz, że nie wolno będzie sto
sować sankcji karnych wobec opor
nych. Widać więc z tego, że do chło
pów n'e dotarło oświadczenie wice
prezesa Rady Ministrów tow. Gede. 
który w sposób jasny powiedział, że 
żadnych zmian w wymiarze obo
wiązkowych dostaw nie będzie, po
nieważ jest on oparty na realnych 
podstawach. Plakaty г oświadcze
niem tow. Gede jeszcze w dniu 8 
bm. leżały w gminie nierozesłane na 
gromady. Nie rozmawiał widocznie 
o tych sprawach z chłopami aktyw 
gminny, skoro pogłoski rozsiewane 
przez kułaków znajdują posłuch.

Organizacja partyjna w gminie 
Trzebieszów ma bezsprzeczne osiąg
nięcia, jeśli chodzi o postawę człon
ków partii. Na 25 podlegających 
obowiązkowym dostawom n'e ma 
ani jednego członka partii, który by

Chłopi gromady Libiąż (pow. Chrza
nów) jako pierwsi tu swoim powie
cie wykonali roczny plan odstaw 
zboża. Przyczyniła się do tego ak
cja propagandowa prowadzona głów
nie przez młodzież ZMP-owską- Jed
ną z form tej pracy były gazetki — 
„Błyskawice", na których podawano 
nazwiska przodujących w odstawach 
chłopów. (CAF — fot. Miedża)

swoich obowiązków nie wykonał. 
Jest główną zasługą sekretarza 
KG tow, Cabana, który osobiście 
tych spraw doglądał, rozmawiał z 
poszczególnymi towarzyszami, wska
zując im na obowiązek przodowania 
w odstawach. Tow. Caban w!ele 
uwagi poświęca również aktywowi 
gminnemu. Zwołuje co tydzień na
rady, na których wysłuchuje spra
wozdań, kieruje odpowiednich to
warzyszy do poszczególnych gro
mad itp. Dlaczego więc mimo to w 
gminie Trzebieszów jest nie najle
piej, dlaczego członkowie partii, kŁó 
rzy pierwsi wywiązali się n>e potra
fią pociągnąć za sobą bezpartyj
nych?

Obowiązkiem członka partii jest 
nie tylko przodować w realizacji 
zobowiązań, ale zarazem mobilizo
wać do tego chłopów bezpartyjnych, 
zwalczać wrogą plotkę. Tymczasem 
w gminie Trzebieszów tego się nie 
robi. Na 5 gromadzkich podstawo
wych organizacji partyjnych żadna 
nie wykazuje większej aktywności. 
Najsłabiej pracuje podstawowa orga
nizacja w Mikłusach, która ostat
nio nie przeprowadza nawet zebrań. 
Osłabienie działalności podstawo
wych organizacji należy tłumaczyć 
przede wszystkim niedostateczną 
pomocą ze strony Komitetu Gmin
nego. Wysyłany w teren aktyw 
gminny całą uwagę koncentruje na 
tym, aby wspólnie z sołtysem do
prowadzić jakoś do wykonania pla
nu, jakgdyby nie wiedząc, że głów
nym jego zadaniem jest uaktywnie
nie podstawowej organizacji partyj
nej i organizacji masowych, które 
w tym wypadku pomogłyby wyko
nać zadania gospodarcze. Pozosta
wione same sobie podstawowe or
ganizacje, wyręczane w pracy poli
tycznej przez aktyw, popadają w 
bezczynność, nie czują się odpowie
dzialne za gromadę.

Podobnie przedstawia się sprawa 
organizacji masowych na terenie 
gminy Trzebieszów. Jak stwierdza 
sekretarz KG tow. Caban w ZSCh 
pracuje jedynie prezes gminny Wa
cław Siedź. Z kół gospodyń wiej
skich tylko 2 przewodniczące Aniela 
Udzińska z gromady Rogale i Wła
dysława Kryńska z Trzebieszowa. 
ZMP też nie może się poszczycić 
żadnymi osiągnięciami.

Komitet Gminny na swoje posie
dzenia zaprasza przedstawicieli 
ZSCh, ZMP i KGW, ale też na tym 
sprawa s'ę kończy. Brak jest stałej 
pomocy i opieki kołom terenowym, 
wskutek czego te z kolei nie intere
sują się zagadnieniami wsi. Weżmy 
dla przykładu Koło Gospodyń Wiej
skich w Trzebieszowie II. Koło to 
jeśli chodzi o sprawy organizacyjne 
wykazuje wiele aktywności. Przepro
wadzono szereg kursów, przystąpio
no obecnie do konkursu hodowla
nego, ale te same kobiety nie zwra
cają uwagi na to, że w tej groma
dzie 40 chłopów nie rozpoczęło jesz- 

* cze obowiązkowych dostaw zboża

totak samo, jak nie zwraca na 
uwagi miejscowa organizacja par
tyjna.

W gminie Trzebieszów jest liczny 
aktyw, który przy odpowiednim kie
rownictwie 1 ustawieniu go w pracy 
mógłby wiele zrobić. Tymczasem 
dzieje się tak, że wróg bezkarnie roz
siewa plotki, których nie ma kto 
zdemaskować i na faktach wykazy
wać ich kłamliwość.

Gdyby sięgnąć do źródeł niedo
ciągnięć w pracy’ politycznej, trze
ba przede wszystkim wskazać na 
niewłaściwy styl pracy Komitetu 
Gminnego, na brak kolektywności 
w pracy. Praca członków KG ogra
nicza się do uczestnictwa w posie
dzeniach. Poza tym nikt nie ma 
przydzielonego zadania.
бат 
podstawowe

Sekretarz 
kieruje aktywem, obsługuje 

organizacje partyjne, 
bierze udział w zebraniach organi
zacji masowych ttp. Komitet Gmin
ny nie ma nawet planu pracy i dzia
ła od przypadku do przypadku, od 
akcji do akcji.

Tow. Caban, sekretarz Komitetu 
Gminnego, t0 młody człowiek, posta
wiony niedawno na stanowisko se
kretarza. Mimo szczerych chęci, 
brak mu jeszcze doświadczenia w 
politycznym kierowaniu gminą. 
Zwracał się już kilkakrotnie do KP 
prosząc o przysłanie instruktora, 
który by pomógł mu w ustawieniu 
i rozplanowaniu pracy, jednak do
tychczas pomocy tej nie doczekał 
się.

Sytuacja na terenie gminy Trze
bieszów wymaga wytężonej pracy 
politycznej wśród chłopów. Szerzo
ne przez kułaków plotki powodujące 
ociąganie się chłopów w dostawach 
muszą znaleźć właściwą odprawę. 
Cel ten osiągniemy wtedy, jeśli do 
pracy tej włączymy wszystkich 
członków partii i aktyw bezpartyj
ny.

Edward Bubel

J-rz

WI. Wotorh
Kierownik Wydziału Rolnego Prezydium PRN w Lublinie

Ostrym piórem

Szczodry zięć
(NA MELODIĘ „4 MILE OD KRAKOWA, OJ...")

Raz z Ruszowa, z piękne} wioski 
pan Stanisław Oparowski 
przywiózł na dnie swej fureczki 
zboża małe dwa woreczki- 
Jęczał, stękał, że on biedak, 
i że więcej zboża nie da.
Z sercem czystym i niewinnym 
przed Kolegium stanął gminnym- 
Tam wygarnął jasno, szczerze 
co mu na dnie serca leży: 
Skąd mam (ot mi łupnia dali!) 
wziąć aż tyle tych kwintali? 
Dałem dwa, wystarczy ze mnie... 
Chcecie karać? Nadaremnie- 
Czym ja zresztą wam zapłacę? 
Biedak jestem. Nie inaczej. 
Zresztą-., sprzedam. Oczywiście— 
tylko... ziemię mi rozpiszcie. 
Choć połowę, więcej trochę, 
na teściunia, na Maciocha. 
Leży Macioch w ciemnym groble 
i ponuro myśli sobie: 
Ot, zięciaszek mi się udał, 
„wskrzesza" mnie, wyprawia cuda 
i na korzyść nieboszczyka 
morgów się połowy zrzeka. 
Nie do wiary, nie do wiary — 
westchnął w grobie Macioch stary 
— Pewnie kręcisz, panie bratku, 
żeby płacić mniej podatku-.. 
Westchnął znowu i zapłakał 
głuchym jękiem umarlaka. 
A w tej samej właśnie chwlU 
za niewykonanie dostaw 
Oparowski przez Kolegium 
słusznie ukarany został. 
Zamknę wierszyk pointą taką! 
(domyślacie się już może?) 
Czas dać spokój umarlakom 
i samemu odwieźć zboże.

Dyrektor Lubelskiego Okr. Przedsięblorslwa Obrób Zwlerzęfaml Rzeźnym!

Dotucz owiec zwiększy korzyści 
producenta i konsumenta

Co roku iesienią zwiększa się po
daż owiec rzeźnych.

Z hodowli, która dość poważnie 
rozwinęła się po wojnie, wybiera 
się sztuki stare i zbrakowane. kie
rując je na sprzedaż do punktów 
skupu gminnych spółdzielni.

Jesienna podaż owiec jest często 
podażą żywiołowa i możliwe korzy
ści. osiągane ze sprzedaży, nie zaw
sze są kalkulowane przez rolnika.

Obecnie rolnicy w dużym stopniu 
starają sie również regulować ow
cami swoje zobowiązania w zakre-

PGR w Węglinie zakończył wykopki
Dzięki zastosowaniu nowych form I buraków z liści zostały puszczone 

agrotechnicznych i racjonalizator- | 
sl.wa w pracy zespołowej, wykopki 
buraka cukrowego w PGR Węglin 
zostały już zakończone. Po raz pier
wszy w tym roku kierownictwo te
goż gospodarstwa przy sprzęcie bu
raków zastosowano ręczne .oglawia- 
Cne i wyorywacze konne.

Przy zastosowaniu ogławiaczy i 
wyorywaczy, jak stwierdza kierow
nik PGR, przy sprzęcie buraków cu
krowych na jeden hektar wypadło 
17 dniówek pracy, podczas gdy przy 
obróbce ręcznej rokrocznie potrzeba 
było 50 dni pracy-

Tą siłą ludzką — mówi kierownik 
gospodarstwa, k'óra w roku ubieg
łym przy ręcznej cbróbce sprzątnęła 
1 hektar buraków, to w tym roku, 
dzięki zastosowaniu nowych metod 
pracy, wykopaliśmy 3 ha.

Pierws-ą czynnością przy sprzęcie 
buraka cukrowego było ogławianie 
buraków przy pomocy specjalnego 
ogławiacza ręcznego, składającego 
się z dwóch- zasadniczych części, a 
mianowicie, stalowego noża i odrzu
towego koszyczka.

Pracownicy ustawiają się na dzie 
sięciu rzędach buraków w ten spo-. 
sób, że z pierwszych pięciu rzędów 
ścięte liście, odrzucane są w prawą 
stronę, zaś z następnych pięciu rzę
dów ku lewej stronie. Po obłowieniu

wyorywacze (wyorywacz pracuje 
przy sile pociągowej jednej pary 
koni), a następnie zastosowano 
ciężką bronę. Aby bronowanie było 
skuteczne i nie powodowało kale
czenia buraków, dano je wzdłuż rzę
dów.

W pracy tej kierownictwu PGR 
przyszła z pomocą cukrownia lubel
ska, wypożyczając wyorywacze, jak 
również zaopatrzyła tamtejszy PGR 
w ogławiacze ręczne po nader nis
kich cenach (cena jednego ogławia- 
cza wynosi 22 zł 50 gr). Г la spopu
laryzowania nowych form i metod 
pracy przy rozpoczęciu wykopków 
został zorganizowany praktyczny po
kaz sprzętu buraków, w którym 
wzięło udzał ponad 20 indywidual
nie gospodarujących rolników i kil
ku członków spóldizielni produkcyj
nych.

Wielka szkoda, że nowymi forma
mi pracy agrotechnicznej mało się 
interesują spółdzielnie produkcyjne, 
które częstokroć mają duże trudności 

I przy wykopkach buraków' i w dal- 
I szym ciągu dokonują sprzętu bura

ków cukrowych po staremu, tymi 
formami pracy, jakie stosowali w 
gospodarstwie indywidualnym. Spół* 

І dzielnie produkcyjne w trosce o 
I zwiększenie dochodu na każda dniów 

kę obrachunkowa. * zrm.jęjszenie

kosztów produkcji, winny w pierw
szym rzędzie korzystać z 
metod agrotechnicznych- 
daje korzyści, pokażemy 
kładzie.
Spółdzielnia produkcyjna 

jowie posiada do sprzętu 9

nowych
Jakie to 
na przy-

Mile- 
bu ra

ków cukrowych. W tejże spółdzielni 
są narzekania ze strony przewodni
czącego spółdzielni na brak ludzi do 
pracy. Mimo to, spółdzielcy z Mile
jewa w dalszym ciągu stosują wy
kopki buraków cukrowych sposobem 
prymitywnym. Przy tej przestarza
łej formie pracy, przy wykopkach 
buraków cukrowych potrzeba 450 
dniówek obrachunkowych, zaś przy 
zastosowaniu cgławiaczy ręcznych i 
wyorywaczy konnych przy sprzęcie 
9 ha buraków zużyliby 155 dniówek 
obrachunkowych.

Przykład spółdzielni produkcyjnej 
w Milejowie nie jest odosobniony, 
ponieważ i inne spółdzielnie nie sto 
sują jeszcze nowych metod agrotech 

I nicznych. Oczywiście nie jest to ich 
| wyłączną winą. Za taki stan rzeczy 

ponoszą również winę agronomowie 
РОМ i służba rolna.

I Wprowadzenie nowych metod 
■ sprzętu buraków nie odnosi się wy
łącznie do gospodarstw socjalistycz- 

I nych. Winni stosować je także ini.’- 
, widualnie gospodarujący rolnicy,

w 
ha

lie obowiązkowych dostaw żywca.
Gdy porównamy wyniki skupu 

owiec rzeźnych z roku 1952, to mu
limy stwierdzić, że na ogólna ilość 
zakupionych 10.739 sztuk, dostar
czono w klasie „Ekstra" tylko 1.82 
proc., w klasie I —tylko 10,37 proc., 
w klasie II — 29.27 proc., w klasie 
III — aż 42,29 proc, i w klasie IV 
— 16,05 proc.

Z powyższego wvnika. że chudź- 
ca tj. owiec w klasie IV i III zuku- 
piono ponad 58 proc.

Gdyby producenci zrozumieli, że 
przed sprzedaże należy owce dotu- 
czyć. poprawiając w ten sposób ich 
wagę i klasę żywca, otrzymaliby 
wyższa cenę.

Na Lubelszczyżnie hodowla owiec 
nde stoi na wysokim poziomie. Tę 
dziedzinę traktuje się w gospodar
stwie jako trzecio lub czwarto- 
rzędne zagadnienie. Owce uważa 
się za dodatek w hodowli i trzyma 
się je przede wszystkim dla uzyska
nia wełny, a nie mięsa.

Czyż tylko wełna daje dochód 
rolnikowi? Owszem osiągany ze 
strzyży owiec zysk jest poważny, 
ale gdybyśmy jeszcze doprowadzali 
na punkty skupu owce dobrze opa
sione, to zysk ten byłby niewspół
miernie wyższy. Również większą 
byłaby ilość kilogramów mięsa ow; 
czego, dostarczanego dla regulacji 
dostaw obowiązkowych żywca.

Koszty żywienia owiec są dość 
niskie./Latem owce żywią sie ziele
niną, chodząc za bydłem, a także 
pasą sie na różnego rodzaju nie
użytkach rolnych, ugorach i w 
przydrożnych rowach. Jesienią ’• zi
mą owce zjadają liście buraczane, 
wytłoki z buraka cukrowego, róż
nego rodzaju kiszonki zielone, wy
bierają ze słomy trawy, jedzą sia
no i inne pasze objętościowe. W ten 
sposób, byle iak odżywione owce, 
bardzo często dostarczane są jesie
nią na punkty skupu. Są niedotu- 
czone.

Dlatego też należy przed sprzeda
żą postawić rzeźne sztuki na do
tucz na okres około 50 dni.

Jeżeli weźmiemy pod uwagę, że 
przeciętna waga owcy w zakupie 
wynosi 36 kg. zaś przez dopasanie 
przybędzie jej ponad 10 kg, to w 
sprzedaży znajdzie się sztuka 46— 
50 kilogramowa 1 wówczas uzyskuję

J.

owca nie IV lub III klasę, a raczej 
klasę „Ekstra" lub I.

Wtedy różnica w cenie będzie 
duża, gdyż Gminna Spółdzielnia 
płaci za 1 kg owcy kożuchowej kla
sy „Ekstra" zł 5,70, klasy I — zl 
5,30. a natomiast za 1 kg owcy ko
żuchowej klasy IV płaci się 
3,50 zł, a klasy III — zł 4,40. 
wyższej wadze i lepszej klasie 
sprzedawca zyskuje ponad 100 
początkowej wartości owcy.

Paszę soczystą, którą można naj
łatwiej uzyskać prawie w każdym . 
gospodarstwie, szczególnie jesienią 
są wytłoki buraka cukrowego. Na 
1 sztukę w 
stosować w 
jące dawki: 

wytłoki 
otręby żytnie 
siano 
słoma

Zamiast wytłoków 
na stosować suszone 
na dobę- Do karmy należy dodawać 
kredę szlamowaną w ilości 1—2%. 
wagi paszy i nieco soli kuchennej.

Owce, po wstawieniu na dotucż 
należy z reguły ostrzyc z wełny. ; 
Powinna być to zwykła strzyża je- ; 
sienna. Owce, wstawione na dotucz 
z wełna, po pewnvm czasie lenieją 
i skórka przez to traci na wartości.

Dotucz owiec winien odbywać się 
w ciepłym i suchym chlewie, gdyż 
przy skarmianiu wytłoków, które 
są paszą soczystą, ściółka jest czę
sto mokra, co z kolei może wpły
wać w pewnym stopniu na kula- 
wiznę sztuk dotuczanych (tzw. za- 
nokcicę).

Jednym z pierwszych warunków 
dla rolników, stayziających owce na 
dotucz, jest niedopuszczanie macio
rek do zakacania się, gdyż wartość 
odżywcza mięsa jest wówczas bar
dzo niska.

Ambicja, a także dobrze 
mianym interesem 
ników 
ników 
PGR 
winno 
dąży owiec 
klasach, nie w charakterze braków 
l chudźca.

Przysporzy to większe dochody 
‘ch gospodarstwom, a konsumento
wi dostarczy więcej i lepszej jako
ści miau Ьахапішхх

ciągu doby, 
dotuczu

kiszone

tylko 
Przy 
owcy 
proc.

najlepiej : 
owiec następu- ;

— 4 kg
— 0.4 „
— 0.75 „
— 1

kiszonych moi 
w ilości 0,6 kg

zrozu- 
wszystkich rol- 

— hodowców owiec, kierow- 
ferm hodowlanych majątków 
i spółdzielni produkcyjnych 
być dostarczanie do sprze- 

rzeźnych o wyższych
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W. Zawodczkow

Północna czereśnia i jej twórcy
Miczurmowska nauka agrobiolo- 

liczna szeroko otworzyła drogę na 
północ wielu nowym roślinom. Po
ważne zasługi w tej dziedzinie ma 
uczeń wielkiego Miczurina — lau- 
ret Nagrody Stalinowskiej, Filip 
Tietierew.

Tietierew pochodzi z rodziny ro* 
botniczej. W okresie wojny domo
wej starsi jego bracia poszli na 
front, a Filip, który miał wówczas 
9 lat, zaczął pomagać matce. W r. 
1921 Filip Tietierew osierociał. 
Przyjęto go do Domu Dziecka, po 
czym wysłano do szkoły przy ośrod
ku biologicznym, urządzonym pod 
Moskwą dla młodych przyrodników.

Tutaj ujawniły się nieprzeciętne 
zdolności młodego chłopca i jego 
zamiłowania. Z zapałem studiował 
on świat roślin. Już pierwsze podję
te przez niego próby hodowli dyń 
ukraińskich w rejonach podmo" 
skiewskich dały doskonałe wyniki. 
O swych osiągnięciach napisał do 
Miczurina, od którego otrzymał list, 
zachęcający do dalszej pracy.

Między komsomolcem Filipem 
Tietierewem i wielkim uczonym na
wiązała się stała korespondencja. 
Miczurin z zainteresowaniem śle
dził jego pracę, cieszył się z jego 
sukcesów, służył radą w wypadku 
niepowodzenia.

Gdy Tietierew ukończył szkolę, 
Miczurin zaproponował mu pracę w 
swoim ośrodku doświadczalnym. Po 
kilku latach Miczurin skierował 
swego ucznia na dalsze studia do 
Akademii Rolniczej im. Timiriazie- 
wa. W okresie studiów Tietierew 
kontynuował swe doświadczenia 1 
badania pod kierunkiem profeso
rów. Będąc jeszcze studentem, zor
ganizował on dwie ekspedycje nau- 
j,owe — na Kaukaz 1 do Kazach
stanu.

Zarówno w latach studiów, jak 1 
później, gdy stał się samodzielnym 
pracownikiem naukowym, Tietie
rew nigdy nie zapominał nauki Mi
czurina: prowadzić nieustanne po
szukiwania dziko rosnących roślin, 
nadających się do uszlachetniania, 
badając florę gór, lasów, stepów i 
bagien. Miczurin kładł szczególny na
cisk na konieczność zbadania gór 
Kaukazu, lasów i bagien Karelii i 
Białorusi oraz flory rejonów Dale
kiego Wschodu ZSRR.

W roku 1932 Tietierew zorganizo
wał ekspedycję na Daleki Wschód; 
ekspedycja ta w ciągu czterech mie
sięcy studiowała florę tajgi Ussu- 
ryjsklej 1 Amurskiej. Dokładne 
badania wielu znalezionych tam 
roślin dziko rosnących wykaza
ły, że mogą one być po
żyteczne dla człowieka. Ekspedycja 
ustaliła np., że owoce limonii, 
(krzew z rodziny roślin magnolio- 
wych) zawierające ponad 4% kwa
su cytrynowego mogą być z powo-

• 
dzeniem używane w przemyśle cu
kierniczym, że winogrona amurskie 
nadają się do wyrobu win.

Po powrocie z Dalekiego Wschodu 
Tietierew rozpoczął aspiranturę w 
Wszechzwiązkowym Instytucie Ho
dowli Roślin w Leningradzie. Tu
taj przystępuje on w roku 1933 do 
doświadczeń w dziedzinie hodowli 
nowych odmian czereśni, dostoso
wanych do warunków klimatycz
nych obwodu leningradzkiego.

Dawniej czereśnie rosły w ZSRR 
tylko w południowych rejonach 
kraju. Wiele trudu włożył Miczurin, 
aby przesunąć strefę hodowli tego 
drzewa owocowego dalej na północ. 
Udało mu się otrzymać odmiany 
czereśni, dostosowane do klimatu 
obwodu tambowskiego. Przesunął 
on w ten sposób strefę jej hodowli 
o 600 km w kierunku północnym. 
Kontynuując pracę swego nauczy
ciela, Tietierew wyhodował 29 no
wych gatunków czereśni, które ros
ną obecnie o 1000 km na północ od 
dawnych granic jej hodowli.

Na długo przed doświadczeniami 
Tietierewa czyniono próby hodowli 
czereśni w obwodzie leningradzkim 
i w Karelii. Próby te nie dawały 
jednak pozytywnych wyników. Po
wodem niepowodzenia był fakt, że 
uczeni i sadownicy próbowali roz
wiązać to trudne i skomplikowane 
zadanie w sposób uproszczony, 
przenosząc po prostu tę roślinę do 
nowych warunków klimatycznych. 
Tietierew zastosował wypróbowane 
metody miczurinowskie: zaczął on 
krzyżować odmiany południowe i 
miczurinowskie i w ten sposób o- 
trzymał szereg odmian północnej 
czereśni. Aby zwiększyć odporność 
czereśni na mróz, krzyżował je też 
z najlepszymi odmianami północ
nych wiśni.

Owoce czereśni dojrzewają w 
końcu wiosny. Tietierew wyhodo
wał wczesne, średnie i późne odmia-

Czytelnicy piszq
Dwa ogłoszenia — dwa światy

„Sierota, prawnik od lat kilku bez 
pracy, niekorzystąjący z żadnej po
mocy, będąc w ostatniej nędzy, pro
si w imię miłosierdzia litościwe ser
ca o danie mu pracy biurowej, ko
respondencyjnej — względnie zapo
mogi pieniężnej, czy też w starym 
ubraniu czy bieliżnie...‘‘

Co to? Czytamy dwukrotnie, 
oczom nie wierząc. Wreszcie patrzy
my na tytuł pisma 1 rok wydania: 
„Kurier Lubelski" 1932 r. I naraz 
wszystko rozumiemy. Mamy do czy
nienia po prostu z jednym z ogło
szeń zamieszczanych codzieryile w 
prasie przedwojennej, ogłoszeń pi
sanych z ostatnią nadzieją na uzy
skanie pracy. 

ny czereśni, przedłużając okres o- 
wocowania czereśni o przeszło dwa 
miesiące — od początku lipca do 
drugiej połowy września. Północna 
czereśnia Tietierewa jest 8 razy u- 
rodzajniejsza, aniżeli odmiany po. 
łudniowe i zawiera 20 proc, cukru, 
podczas gdy inne odmiany zawiera
ją go tylko 13—14 proc.

Za wychowanie północnej czereśni 
Filip Tietierew odznaczony został 
Nagrodą Stalinowską.

Obecnie Tietierew jest kierow
nikiem wydziału sadownictwa w 
Wszechzwiązkowym Instytucie Ho
dowli Roślin. Pod jego kierunkiem 
wyhodowano w. bazie doświadczal
nej Instytutu w Pawłowsku nowe 
odporne na mróz odmiany pozio
mek, śliw, jabłoni, wiśni. Prowadzi 
się prace, mające na celu przesu
nięcie dalej na północ strefy upra
wy odmian, stworzonych przez Mi
czurina.

Iwan Miczurin polecił swoim na
śladowcom wyhodowanie krzyżów
ki wiśni z migdałem. Selekcjoniści 
radzieccy pracowali w ciągu wielu 
lat nad rozwiązaniem tego zadania. 
Zostało ono rozwiązane w roku 1947 
przez zespół pracowników nauko
wych pod kierunkiem Tietierewa. 
Krzyżówka wiśni z migdałem daje 
wiśnie z pestką o smaku migdała; w 
ten sposób stała' się możliwa hodo
wla migdałów w środkowej strefie 
ZSRR.

W Pawłowsku prowadzone są o- 
becnie prace nad wyhodowaniem 
północnej odmiany moreli. W roku 
1950 dokonano siewu pestek moreli, 
nadesłanych z różnych rejonów 
ZSRR. Wiosną roku bieżącego prze
prowadzono szczepienia moreli na 
krzewach czeremchy i innych rośli
nach.

Tak oto uczeni radzieccy wypeł
niają testament swego wielkiego na
uczyciela, Iwana Miczurina, w dzie
dzinie przesuwania coraz dalej na 
północ granic uprawy poszczegól
nych roślin.

Można, przeczytawszy t0 oskarża
jące ogłoszenie rozpisać się długo 1 
mądrze o sytuacji ludzi pracy w 
ustroju kapitalistycznym. Można 
przypomnieć, że rokrocznie w Polsce 
przedwrześniowej 400 tysięcy ludzi 
pozostawało bez środków do życia.

Czasem jednak, żeby dobrze zro
zumieć poznany fakt, wystarczy go 
porównać z Innymi. Weźmy pierw
szą z brzegu gazetę 1 przeczytajmy 
uważnie ostatnią stronę tam, gdzie 
znajdują się ogłoszenia:

„Inżynierów, techników, et. księ
gowego, referenta personalnego, re
ferenta administracyjno - gospodar-

Interwencje «Sztandaru Ludu« skutkują
Dnia 5. IX. br. zamieściliśmy ar

tykuł pt: „Machnów, jego ludzie i 
problemy", gdzie opisaliśmy stosun 
ki, jakie panują w Zespole PGR 
Machnów.

W odpowiedzi Okręgowy Zarząd 
PGR w Lublinie zawiadamia nas, że 
w Zespole Г GR Machnów dokonano 
zmiany dyrektora, co wpłynie na 
poprawę sytuacji.

» * »
W odpowiedzi na naszą notatkę z 

dnia 8. VIII. br. pt: „Gospodarstwu 
Rybackiemu w Łabuniach należy 
pomóc" Centralny Zarząd Rybactwa 
wyjaśnił, że obawa ob. Terasińskie- 
go, że narybek zmarnuje się, była 
słuszna, gdyż prace remontowe sta
wu wykonane zostały z usterkami.

Na skutek naszej notatki usterki 
usunięto, staw został Źarybiony. 
Centralny Zarząd Rybactwa specjal
nie zaopiekuje się Zespołem w Ła
buniach.

• • •
Dnia 18. VIII. br. zamieściliśmy 

notatkę: „Kradzież, czy pomyłka", 
mówiącą o pracownikach G.KS. 
Adamów (którzy nie wypłacili na
leżnej kwoty chłopu za dostarczo
nego bekona).

Rewizja przeprowadzona na naszą 
interwencję przez Oddiz. Narodowe
go Banku Polskiego w Zamościu wy
kazała, że personel G.K.S. od dłuż
szego czasu okradał chłopów, nara
żając ich na wiele strat.

Sprawa została przekazana Proku
raturze Powiatowej w Zamościu, a 
winni staną niebawem przed sądem.

» » «
W związku z notatką z dnia 

5.VIII. br. pt: „Ku uwadze MRN — 
Wydział Gospodarki Komunalnej i 
Mieszkaniowej" — w której pisali
śmy o ostach- zarastających dzielni
cę Kalinowszczyzna, Wydział Gos
podarki Komunalnej 1 Mieszkanio
wej komunikuje, że zostało zlecone 
Miejskiemu Zarządowi Zieleni w 
Lublinie usunięcie ostów na całym 
obszarze dzielnicy Kalinowszczyzna.

Dnia 4. VIII. br- w rubryce „Dla
czego" umieściliśmy korespondencję 
mówiącą, iż pracownicy GS w Faj- 

czego, referenta produkcji i bezpie
czeństwa ruchu, inspektora kontroli 
technicznej, majstrów, wiertniczych, 
kierownika warsztatu poszukuje 
Zjednoczenie Robót Wiertniczych i 
Fundamentowych" — czytamy obo
jętnie jedno z wielu ogłoszeń, ofia
rujących pracę. A jeżeli zastanowi
my się głębiej nad przyczynami 1 
konsekwencjami, jakie wypływają 
z obydwu ogłoszeń, ujrzymy w ich 
zestawieniu skrótowy, ale jakże wy
mówmy obraz przemian, jakie na
stąpiły w życiu naszego narodu w 
ciągu kilku lat władzy ludowej.

Bar 

sławicach, pow. Krasnystaw, ni< 
przestrzegają dyscypliny pracy. Do
tyczyło to. zwłaszcza ob. Mariana 
Ruszniaka.

Sprawą tą zajęła się PRN w Kra- 
snymstawie, która zawiadamia nas, 
iż pracownik GS w Fajsławicach ob. 
Marian Rusr-niak w wyniku przepro
wadzonego dochodzenia został zwol
niony z pracy.

» » •
W odpowiedzi na notatkę w pra

sie „Dlaczego nie ma gospody w 
Karczmiskach", tamtejsze Prezy
dium PRN komunikuje, że prezes 
GS otrzymał polecenie natychmiasto 
wego zlikwidowania knajpy pod 
„Końską Grzywą", znajdującej się 
w podwórzu spółdzielni. Zobowiąza
no również zarząd spółdzielni do 
niezwłocznego wyremontowania bu
dynku na gospodę i uruchomienie 
jej w ciągu najbliższych dni.

Podobnie została przeprowadzona! 
kontrola w sprawie ob- Tolejka —- 
członka zarządu GS w Rudniku, «i 
którym pisaliśmy „Na tapecie", w 
dniu 4.VIII. br.

Za łamanie socjalistycznej dyscy
pliny pracy ob. Tolejek został zwol
niony dyscyplinarnie.

• » •
List naszego korespondenta z Kort 

skowóli zwrócił uwagę na fakt, że 
Prezydium GRN nie dba o wygląd 
estetyczny placu przy głównej ulicy.

Prezydium Gminnej Rady Naro
dowej zawiadamia nas, że p0 uka
zaniu się notatk’' plac został oczy
szczony z chwastów, a w przyszłości 
obsadzi się klomby kwiatami.

CZWARTEK 15 października 1953 r.

PROGRAM I.

Goda. 7 00 Dziennik, 7.55 WladomoSel. 8.M 
Koncert. 9,U Muzyka. 11,15 Audycla dla k!a« 
»y III, 11,25 Muzyka I aktualnolcl. 12,04 
Dziennik południowy. 12,15 Muzyka ludowa 
narodów radzieckich. 12,45 Audycja dla wsi, 
13.00 Koncert. 15,25 Program dnia- 15.30 Aud. 
dis dzieci. 16.00 Dziennik. 17,00 Z życia 
ZSRR. 17.30 Muzyka ludowa. 17,35 Muzyka, 
18,00 „Mikrofonem po kraju". 18.15 „Muzyka 
dla wszystkich". 18,45 Na fali humoru i sa
tyry. 19,15 Na młodzieżowej antenie. 19.45 
Audycla dla wsi. 20.00 Dziennik. 20.28 Wia
domości sportowe. 20.45 „Listy z Dalekie.o 
Wschodu" — odcinek rep. 21.05 Audycie dla 
nauczycieli. 21,20 Muzyka operowa kompozy
torów rosyjskich i radzieckich. 22,03 Muzyka 
taneczna. 23.00 Osi. wiadomości.

PROGRAM II.
Codz. 7.50 Program dnia. 7,55 Wiadomoś

ci. 8,00 Koncert. 14.00 Program dnia. 14.10 
Słuchowisko dla kl. I. 14.30 Słuchowisko dla 
kl. v II. 15.00 Wiązanka melodii. 15.10 „Bo
hater naszych czasów" — fragment powieści 
łh.OO „Swojskie melodie" gra zespół harmo- 
nistów. 16.20 Utwory Rimskietro-Korsakowa. 
16.45 Pozadanka sportowa. 17,00 Wiadomości, ' 
17,15 Muzyka. 18,00 Felieton literacki. 18,10 
Z cyklu: „Wybitni artylci radzieccy". 18.30 
Odpowiedzi „Fali 49". 18.50 Koncert Chóru 
Rozalośni Wrocławskie!. 19,10 Po£adanka In. 
lormacyjna dla słuchaczy radiowezo kursu 
lezyka rosyjskiego. 19.30 Muzyka 1 aktualno
ści. 20.00 „Dla każdego cod tnileco". 20.58 
Slan porody. 21,00 Dziennik. 21,26 Wladom. 
sportowe. 21,32 „Słowniczek muzyczny". 22,‘*0 
„Wójt wolborski" ode. pow. 22.20 Z cyklu! 
„Symfonie Dworzaka". 23-00 Muzyka operowa. 
23.00 Ostatnie wiadomości.

TOWARY POLSKIEJ PROBUKGJI 
za pośrednictwem akcji 

paczek рекло**
Zlecenia i wpłaty przyjmują.

w Ne w-Yorku
PEKAO TRADING CORPORATION,
New-York 4
25, Broad Street, room 1624

W Paryżu „«mrr « »
BANK POLSKA KASA OPIEKI S. Л.
Paris IX, 23 rue Taitbout __ 

Tą drogą można otrzymać: 
materiały, włóczki, meble, cement, ceg ę, 
złoto dentystyczne, obrączki, artykuły KO- 
smetyczno-galanteryjne, pończochy nylo
nowe, wieczne pióra, maszyny i narzędzia 
rolnicze, węgiel, maszyny do szycia, ro
wery. motocykle, zegarki szwajcarskie, 
radioodbiorniki, wózki dziecięce, paczki 

żywnościowe, krowy i prosięta
Informacji udziela:

BANK POLSKA KASA OPIEKI S. A.
Warszawa, u. Mazowiecka 14 _____

Obwieszczenia
Prezydium WRN zawiadamia, że orzeczeniem
Prezydium WRN w Lublinie z dni* 8 wrze
śnia 1953 r. L. dz. Sa. 11-38'94/53 zmieniono 
nazwisko rodowe Wróbla Edwarda s. Zdzi- 
sława-Józefa i Anieli z Zaśków ur. w dniu 
9 maja 1928 r. w Józefowie, gm. Aleksan
drów, pow. Biłgoraj obecnie zam. w kol. 
Adampol, gm. Mełgiew, pow. Lublin na na
zwisko Wróblewski. 789 GP
Prezydium WRN zawiadamia, że orzeczeniem
Prezydium WRN w Lublinie z dnia 8 wrze
śnia 1953 r. L. dz. Sa. 11-38'108 53 zmieniono 
nazwisko rodowe Czyrana Kazimierza s. Ja
kuba i Katarzyny z Dudków ur. w dniu 
6 lipca 1925 r. w Pełczynie, gm. Jaszczów, 
pow. Lublin obecnie zam. w Rudniku, gm.

I Wólka, pow. Lublin na nazwisko Cyran- 
i kowski. 790'GP

Pracownicy poszukiwani
STARSZEGO KSIĘGOWEGO zaangażuje od 
1 listopada br. DYREKCJA MIEJSKIEGO 
PRZEDSIĘBIORSTWA GOSPODARKI KO
MUNALNEJ GAZOWNIA w Lublinie, ul. Ga
zowa 9. 601/K

Zgubiono kwit Nr 1553 t 
27 czerwca 1953 r. wydany 
przez sklep komisowy Nr 21 
MHD w Lublinie na nazwi 
sko Solkiewicz Stanisław.

1439G

Zgubiono dowód rejestra
cyjny motocykla markf 
SHL Nr 2146, własność 
PGR Hruszów, p-ta Rejo-* 
wlec. 781P

ROŻNE

ZAWIADAMIAMY 
naszych wszystkich odbiorców, że z dniem 
Ї Х 1953 r biura CENTRALI HANDLO
WEJ ŻELAZA i STALI „Centrostal" ul. 
Startowa 10 zostały przeniesione na ul. 
Garbarską Nr 2.

Telefon 41 15. «02 K

l Prezydium WRN zawiadamia, że orzeczeniem 
Prezydium WRN w Lublinie z dnia 10 wrze
śnia 1953 r. L. dz. Sa. 11-38'48 53 zmieniono 
nazwisko rodowe Kohlera Rudolfa s. Grze
gorza j Katarzyny z Schiecków, ur. w dniu 
31 sierpnia 1891 r. w Jarosławiu, woj. rze
szowskie obecnie zam. w Gościeradowie, 
pow. Kraśnik na nazwisko Rzeczycki.

Zmiana nazwiska rozciąga się na żonę 
Wiktorię z Drewniaków. 783, GP

Prezydium WRN zawiadamia, że orzeczeniem 
Prezydium WRN w Lublinie z dnia 31 lipca 
1953 r. L. dz. Sa, 11-38'139'53 zmieniono na
zwisko rodowe Klepki Czesława s. Antoniego 
i Józefy z d. Mazurek, ur. 15 lipca 1926 r. 
w Lublinie, obecnie zam. w Lublinie, ul. Ka
linowszczyzna 57 m. 4 na nazwisko Kle- 
szewskj, 659/<5P.

TOKARZY KWALIFIKOWANYCH, FREZE
RÓW i Ślusarzy zatrudni od zaraz fa
bryka SAMOCHODÓW CIĘŻAROWYCH 
im. Bolesława Bieruta w Lublinie. Warunki 
pracy 1 płacy do omówienia w Dziale Kadr 
FSC. Lublin, ul. Mełgiewska 7/9.
Wybitnym fachowcom zapewniamy miesz
kanie. 609/K
KIEROWCÓW z І і II kategorią prawa jazdy 
zatrudni od zaraz PRZEDSIĘBIORSTWO 
TRANSPORTU SAMOCHODOWEGO ŁĄCZ
NOŚCI w Lublinie, ul. Pstrowskiego 13.
Warunki płacy według Układu Zbiorowego. 

610/K

OGŁOSZENIA DROBNE

ZGUBY

Skradziono przepustkę sta
lą Nr 3237 na teren FSC 
na nazwisko Żurek Marian. 

1434G

Zgubiono kartę meldunko
wa wydana przez Prezy
dium Gminnej Rady Naro
dowe; Wojciechów na nu z 
wisko Karbowniczek Mi
chał. 1436G

Zgubiono przepustkę sta
ła na teren Lubelskich Za 
kładów Mięsnych na naz
wisko Dyrka Jan.

1435G

Zgubiono legitymację Zw. 
Zaw. na nazwisko Kostrze- 
wska Krystyna. 1437G

Zgubiono legitymację stu
dencka wydana przez 
UMCS na nazwisko Stoch- 
iiial AlharU

14M0

Zgubiono kartę meldunko
wa wydana przez Prezy
dium Gminnej Rady Naro
dowej Rybitwy. dowód toż 
samoścl konia. Nazwisko 
posiadacza Popek Anton!.

IWP

Zgubiono kartę meldunko
wą wydana przez Prezy
dium Gminnej Rady Naro
dowej Zakrzówek na nat. 
wisko Gryta Zofia. 1440G

Zgubiono kartę meldunko
wa wydana przez gm- Ufę*, 
pow. Garwolin na nazwi
sko Dutkiewicz Janina.

783P

Kto zna miejsce pobytu 
Danuty Karwat — proszo
ny jest powiadomić Bog«« 
dana Karwata, tam. Ko
marów» pow. Tomaszów, 
Lub. 785P

NAUKA

Skradziono kartę meldun
kowa* pokwitowanie na 
dowód osobisty, kartę po
wołania do wojska, wyda
na przez WKR Kraśnik, 
prawo jazdy kat. III wraz 
ze iwiadectwem, zaświad
czenie z pracy na nazwi
sko Glab Marian. 784P

Zgubiono legitymację uprą 
wy tytoniu Nr 250/48 na 
nazwisko Żurek Jan, zam. 
gromada Gorzków.

786P

Zgubiono legitymację iluż 
bowa Nr 00200 wydana 
przez Dyrekcję Okręgowa 
Poczty I Telekomunikacji 
Lublin, pokwitowanie zło
żonych dokumentów na o- 
trtymanie dowodu osobi
stego na nazwisko Dema A 
ikl lu. *

Okazlal Stenoirafil wyu. 
ciam iiybko listowni,. 
Gwarancja. Trepka, Byd< 
aossci, Ossolińskich 11,

599K

Trsymlealecana korespon. 
dencyjna nowocztjna пач. 
ka ksierowold. Łódź l, 
skrytka 163. 69IK

ІІІИІІІШІІІІІІІПІ 
Czy jesteś 

juz 
prenumeratorem 
prasy partyjnej? 
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Marsze jesienne w obiektywie Wszyscy sportowcy — na start 
Masowego Wieloboju Sportowego!

wychowało ich Ludowe Wolsko 
o i Chłopcach z OWKS

Mgr Tadeusz Radomański
Sekretarz Sekcji Hokeja na Lodzie WKKF w Lublinie

Przed sezonem hokejowym
W nadchodzącym sezonie sportów 

zimowych na terenie Lubelszczyzny 
szczególnie interesująco zapowiada
ją się rozgrywki w hokeju na lo
dzie. Reorganizacja systemu roz
grywek o mistrzostwo Polski senio
rów i juniorów, utworzenie I i II 
Ligi hokejowej uatrakcyjni mistrzo
stwa okręgowe, przyczyni się do 
podniesienia poziomu gry i zdopin
guje zrzeszenia do jak najlepszego 
przygotowania drużyn.

Po letnim okresie przygotowaw
czym weszliśmy w stadium przygo
towania technicznego, kondycyjnego 
i teoretycznego hokeistów. Dlatego 
też zrzeszenia, w oparciu o biuletyn 
szkoleniowy Rady Trenerów Sekcji 
Hokeja na Lodzie GKKF, powinny 
jak najszybciej przystąpić do zor
ganizowania stałej zaprawy na boi
sku i sali. Tylko przez ciągłe i re
gularne ćwiczenia elementów gry i 
w oparciu o poprawną taktykę moż
na dojść do właściwego przygoto
wania zawodników do trudnej i wy
magającej wysokiej techniki gry ja
ką jest hokej na lodzie.

Większą niż dotychczas uwagę 
należy zwrócić na pracę wychowaw
czą i zapoznać zawodników z pra
widłami gry tak, aby zespół wy
chodzący na lodowisko był wszech
stronnie przygotowany do męskiej, 
ale prawdziwie sportowej walki. 
Ponieważ w bieżącym sezonie mistrz 
klasy A naszego okręgu będzie wal
czył o wejście do II Ligi hokejo
wej będziemy świadkami ciekawych 
zawodów o mistrzostwo klasy A. 
Najlepsi juniorzy wezmą udział w 
rozgrywkach o mistrzostwo Polski, 
stąd też na kolach sportowych cią
ży nowy obowiązek — wychowania 
1 wyszkolenia zespołów młodzieżo
wych. Równie ciekawie zapowiadają 
się międzymiastowe spotkania o Pu
char Polski, które mieszkańcom na
szego miasta pozwolą obejrzeć czo
łowe zespoły kraju.

Lublin, posiadający w tej chwili 
dwa lodowiska hokejowe: OWKS i 
Ogniwa, powinien należycie przygo-

Dział Sportowy odpowiada
Ob. Mieczysław Rak, ob. Zdzisław 

Palicki — nadesłane materiały wy
korzystamy w najbliższym czasie.

Ob. M Starykiewicz — poruszoną 
przez Was sprawę krzywdzących 
kwalifikacji pływaków Hrubieszowa 
na mistrzostwach województwa prze 
kazaliśmy na drogę interwencji. O 
wyniku powiadomimy listownie. Po
zostałe materiały wykorzystamy.

Smysłow utrzymał 
przodownictwo w turnieju kandyJató*

W dalszym ciągu międzynarodo
wego turnieju szachowego kandyda
tów dogrywano odłożone partie.

Największe zainteresowanie wzbu
dziła dogrywka odłożonej partii Ko
łowa (ZSRR) z Reszewskym (USA). 
Po ciekawej grze radziecki szachi
sta zmusił Reszewsky*ego do podda
nia się.

Nie wznawiając gry Heller (ZSRR) 
uznał się za pokonanego w odłożo
nej partii ze Smysłowem (ZSRR), 
podobnie jak Najdorf (Argentyna) 
w partii z Awerbachem (ZSRR). 
Gligoric (Jugosławia) wygrał i Eu- 
ve (Holandia).

Remisami zakończyły się partie: 
Tajmanow (ZSRR) — Szabo (Wą
gry), Bronsztein (ZSRR) — Stahl- 
berg (Szwecja), Keres — Kotow 
(obaj ZSRR), Bolesławski — Bron
sztein (obaj ZSRR), Szabo (Węgry)— 
Najdorf (Argentyna). Remisem za
kończyła się również partia Szabo 
(Węgry) — Gligoric (Jugosławia).

Po 23 rundach w turnieju prowa
dzi Smysłow (ZSRR) — 13,5 pkt. (po 
21 grach), przed Reszewskym (USA) 
— 13,5 (po 22 grach), Bronszteinem 
1 Keresem (obaj ZSRR) — po 13 
pkt. (po 22 grach).

tować się do nadchodzącego sezonu. 
Na zrzeszenia spada obowiązek 
wczesnego przygotowania lodowisk 
tak, by już z nastaniem pierwszych' 
mrozów można było przystąpić do 
treningów na lodzie. Najpóźniej w 
listopadzie wszystkie urządzenia po
trzebne do gry — bandy, oświetle
nie, szatnie, bramki, łopaty oraz 
sprzęt osobisty powinny być skom
pletowane i zdatne do użytku.

I wreszcie — koniecznym warun
kiem właściwego przygotowania do 
nadchodzącego sezonu jest ścisła 
współpraca i powiązanie organiza
cyjne zrzeszeń z sekcją hokeja na 
lodzie WKKF.

Dalsze zwycięstwu lekkoatletów ZSRR

W 8.10,8 min. przebiegi 3 km. Kuc
W miastach szwedz

kich Upsali i Orebro 
odbyły się zawody lek
koatletyczne t udzia
łem czołowych zawod
ników ZSRR.

W Orebro wystąpi
li również lekkoatleci 

ś w Upsali
ГрЦ"І /ІІ II również 1(

V m u . (ї| Norwegii, zaś

Ze wzglądu na fatal 
no warunki atmosfe
ryczne (zimno 1 silny 

wiatr), óslągniąto na ozót słabsze wyniki.

18 b. m. Puchar Miast
w lekkoatletyce

W nadchodzącą niedzielę odbędą 
się wojewódzkie zawody lekkoatle
tyczne pn. „Puchar Miast" o nagro
dę przechodnią Wojewódzkiego Ko
mitetu Kultury Fizycznej. Zawody 
odbędą się w trzech grupach.

Grupa I — organizator PKKF 
Chełm. Startują reprezentacje Bia
łej Pódl., Zamościa, Lublina m., 
Puław i Chełma.

Grupa II — organizator PKKF 
Biłgoraj. Startują: Kraśnik, Toma
szów, Krasnystaw, Hrubieszów i 
Biłgoraj.

Grupa Ш — organizator PKKF 
Lublin. Startują: Lubartów, Radzyń, 
Włodawa, Łuków i Lublin powiat.

Program konkurencji męskich 
obejmuje: bieg 100 i 1500 m, 4X200, 
skoki w dal i wzwyż, rzut dyskiem, 
pchnięcie kulą.

Na konkurencje kobiece złożą się: 
biegi 100 i 400 m, 4X100 m, skoki 
w dal 1 wzwyż, pchnięcie kulą i 
rzut dyskiem.

Wychowanie fizyczne i sport stały się w Ludowym Wojsku Polskim 
częścią bojowego i politycznego wyszkolenia żołnierza.

Stała i troskliwa opieka, jaką otacza sport ludowe dowództwo gwa 
rantuje, że wielu spośród tysięcy żołnierzy sportowców wyrasta na mi
strzów, że zawodnicy pionu wojskowego osiągają coraz to lepsze wy
niki.

Jedną z takich kuźni, gdzie dzięki opiece państwa i własnej wytrwałej 
pracy wyrastają kadry świetnych zawodników — jest lubelski Obrę 
gowy Wojskowy Klub Sportowy.

Na boiskach, bieżniach 1 salach I ców są oni godnym do naśladowa- 
gimnastycznych OWKS narodził się 
niejeden talent sportowy. Tu uczy
li się sportowego abecadła liczni 
żołnierze i garnący się do sportu 
młodzi chłopcy i dziewczęta, tu pod 
opieką ofiarnych działaczy i in
struktorów krzepli i zdobywali sła
wę. Wielu z nich znamy doskonale. 
Nieraz gorąco oklaskiwaliśmy ich 
sportową walkę i nie jeden raz ra
zem z nimi przeżywaliśmy porażkę 
i przyrzekali rewanż.

Dla tysięcy lubelskich sportow-

Roland Drozd w akcji.

Spnriak—Rapid 4:0
13 bm. na stadionie Dynamo w 

Moskwie odbył się mecz piłkarski 
między mistrzem ZSRR — Sparta- 
kiem (Moskwa) I przodownikiem li
gi austriackiej Rapidem (Wiedeń). 
Spotkanie zakończyło się zdecydo
wanym zwycięstwem Spartaka 4:0.

Niespodzianka zawodów w Orebro była 
porażka rekordzisty świata w rzucie młotem 
Strandlt (Norwezia) z Kriwonosowera (ZSRR). 
Zawodnik radziecki osiaznał 58,86 m, zaś 
Strandll — 58,10.

Ze Szwedów najlepiej (wypadła zawodniczka 
Larkin. uzyskując w skoku wzwyż 161 cm, 
co jest nowym rekordem Szwecji. Konkuren 
cją tę wysrała Czudlna (ZSRR) tym samym 
wynikiem.

W Innych konkurencjach zwyciężyli: 200 m
— Wolibrandt (Szwecja) — 22.6 przed Sana, 
dze — 22.6 I Kalajewem — 22.7.

Bież 400 m ppl. wygrał Lituiew — 52,2 
przed Erikssonem (Szwecja) — 54.8.

W rzucie oszczepem zwyciężył Kużniecow
— 69,74 przed Danlellsenem (Norwegia)
— 63,35.

Pchniecie kulą kobiet wygrała rekordzistką 
świata Zyblna — 15.37.

Na zawodach w Upsali wszystkie pierwsze 
miejsca zajęli zawodnicy radzieccy.

Na czoło wyników wybija się doskonały 
rezultat Kuca w biegu na 3000 m. Doskonały 
długodystansowiec radziecki wynikiem 8.10.8 
min. ustanowił rekord ZSRR.

Grigaika wygrał kulę — 16,74 I dysk — 
50.45. Suchariew 200 m — 22.3, a Cybulenko 
rzut oszczepem — 73,80.

XV konkurencjach kobiecych Dwaliszwili wy
grała bieg na 60 a w czasie 7.7 i 100 m w 
12,3, Ponomar ewa — rzut dyskiem — 45,47.

Talent, którym trzeba
się zainteresować

Jak donosi nasi korespondent Edward Skrok 
we wsi Latyczyn w pow. zamojskim mieszka 
nieprzeciętny talent w skoku w dal. Jest sim 
dwudziestokilkuletni Marcin Dunała, który na 
prowizorycznej skoczni osiąga skoki w grani 
cach 6,50 m. Tym nieprzeciętnym talentem 
powinny natychmiast zainteresować się PKKF 
1 Rada Powiatowa LZS w Zamościu, umożli
wić mu rozwinięcie umiejętności 1 start w 
nadchodzącym Pucharze Miast.

JASIONOWSKA 
zostanie czołową 
i rekordzistką

nia wzorem, ich droga do sukcesów 
uczy jak pokonać samego siebie, by 
potem móc zwyciężać na boisku, 
ringu, czy bieżni.

HENRYKA KUKIERA. jego trud
ną drogę 'do podium mistrza Euro
py znają dziś wszyscy. Trening’., 
trudności z wagą, wytrwała nużą
ca nieraz praca nad sobą, zmien
ne szczęście w walkach — te tylko 
drobne fragmenty z życia sporto
wego Kukiera. Dziś jest on pupi
lem całego sportowego Lublina. I 
nie tylko tego sportowego. Nawet 
nauczyciel Heńka, który stale przy
pominał mu. że boksując nie zosta
nie nigdy dobrym germanistą — 
serdecznie pogratulował mu tytułu 
mistrza Europy.

Czy CELINA 
myślała kiedyś, że 
sprinterką Dolski 
wojska w 100-metrówce — (12,4 
sek.?). Z naszej rozmowy wynika, 
że nie. Alę i tu młodzieńcza ambi
cja, praca i jeszcze raz praca połą
czona z troskliwą opieką jaką dał 
jej klub zrobiły swoje. Dziś jest 
chyba poczwórną rekordzistką OW, 
mistrzynią i rekordzistką Wojska a 
dyplomami zawiesiła wszystkie 
ściany swego pokoju.

Bywalcy boisk lekkoatletycznych 
pamiętają jak przed niespełna dwo
ma laty pojawił się na lubelskiej 
bieżni długonogi, skromny chłopak. 
Nikt nie przypuszczał wtedy, że już 
za półtora roku JANUSZ KOTLIŃ- 
SKI zostanie wicemistrzem Polski 
na 400 m przez płotki i że w mie
siąc później osiągnie doskonały 
czas — 15,5 na 110 m ppł. Właści
wie wierzył w Janusza tylko jeden 
człowiek, był nim jego trener Kazi
mierz Farbiaszewski. Na międzyna
rodowych zawodach Kotoński osią
gnął w przedbiegu 400 m p. płotki 
56,4 sek. Kontuzja — na szczęście 
niegroźna uniemożliwiła 
finale. Z pewnością nie 
ostatnie słowo.

Rzadko to spotykany 
ubrana w kolce i dress zawodnicz
ka z rocznym synkiem na ręku wy
konuje w miejscu lekki* podskoki. 
To wicemistrzyni Wojska Polskiego 
na 400 m NOWAKOWA w przerwie 
treningu zabawia swą pociechę. 
Obowiązki żony i matki ni* prze
szkadzają ambitnej zawodniczce w

mu start w 
jest to jego

obrazek —

«Dniem $portowca« uczcili studenci
10-lecie Wojska Polskiego

program ..Dnia Sportowca" sorganizo-
AZS dla uczczenia

Na
wanego przez lubelski
10-Iecia powstania Wojska Polskiego złożyły 
się marsze jesienne, w których udział wzięły 
974 osoby, w czym prawie 500 kobiet, zawo
dy lekkoatletyczne i wieczornica sportowa.

W zawodach lekkoatletycznych, które stały 
na niezłym poziomie, startowało ponad 50 
zawodników i zawodniczek.

Z ciekawszych wyników notujemy:

KOBIETY: k
100 ••• — i) Jochemko — 14,4 sek, 2) Opa

lińska — 14,6 sek. 3) Gontarczyk — 15,2 sek.
500 m: — 1) Sopoćko — 1,35,7; 2) Jaku

biak — 1,36,9; 3) Sent — 1.38,8.
4ХЮ0 m: — Akademia Medyczna w czasie 

59 sek. (nowy rekord okręgu AZS), 2) UMCS, 
3) KUL.

Skok w dal: — 1) Jochemko — 432 cm, 
2) Sidor — 377 cm.

Rzut granatem: — 1) Rypulak — 87,80 nr. 
2) Jochemko — 36,32; 3) Chruszczewska — 
35.80 m.

MĘŻCZYŹNI»
100 >: - 1) NlMtrOf — 11,1; I) Bielicki 

- 12,3; 3) Jarou — 12,J.
200 m ppl.: — 1) Nleitról — 27.1. 1) Bie

licki — 30.2; 3) Koziołek — «1,3. 

uprawianiu sportu. Co najmniej 
trzy razy w tygodniu trenuje na 
bieżni stadionu OWKS a w dni za
wodów odnosi tam zasłużone zwy
cięstwa.

O młodych kolarzach OWKS sły
szy się ostatnio coraz więcej. Ale 
sukcesy BUGALSKIEGO, KRÓLI
KOWSKIEGO, MAZURKA, TRO- 
CHANOWSKIEGO, JURKA, KAS
PROWICZA i SZCZURA nie przy
szły same. Tajemnica czwartego 
miejsca w drużynowych mistrzo
stwach Pblski, doskonała postawa 
w Wyścigu Dookoła Polski — to 
ciężkie liczące nieraz ponad 100 km 
..przejażdżki", żołnierski hart, jaki 
zdobyli w wojsku i wytrwała pra
ca ich trenera Tuory.

ROLAND DROZD — dziś podofi
cer WP przed dwoma laty z dumą 
opowiadał kolegom, że upora się 
z „dwunastką" w trójskoku. Teraz 
regularnie skacze o dwa metry da
lej a najlepszy jego wynik — 14 m 
37 cm. Ńa swoim koncie ma 3 re
kordy OW, tytuły mistrza i wicemi
strza WP. — Prawdziwego sportu 
nauczyłem się w wojsku — opowia
da Drozd. — Oprócz wielu innych 
wartości dało mi ono wysoka spraw 
ność fizyczną.

Takich jak ci wychowało Ludów» 
Wojsko Folskie, wychował wojsko
wy sport wielu. Wyrośli na dobrych 
obywateli i wzorowych sportowców. 
Na ich przykładzie uczyć się będą 
lysiące młodzieży, która teraz tak, 
lak niegdyś oni. marzy o sporto
wych laurach.

SFMD
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Dziewczęta OWKS defilują w czasie 
tofeadp O W.otwarcia Sparti

»Start« Nałączów - »Kolejarz«
Zamość 3:2 w siatkówce

W ubiegła niedzielę w spotkaniu pliki Blat 
kowej „Start" Nałęczów pokonał ,,Kolejarza4 
Zamość 3:2, w poszczególnych setach 15:9» 
16:14, 12:15, 9:15, 15:10. (M. P\

1000 m: — 1) Poznzńskl — 2.57.S; l) W» 
lich — 2,57,7; 3) Szczypt — 2,59,1.

4X200: - 1) KUL - 1,40,4; 3) UMCS — 
1.43.8; 3) AM — 1,44,6.

Skok w dal.- — 1) Łupina — 596, 2) Ro. 
staniewski — 591, 3) Czarniecki — 575.

Rzut granatem: — Ц Szczekała — 63 mt 
2) Roalaniewski — 59,70, 3) Górka — 56,45.

W spotkaniu pitki siatkowej Spójnia poko
nała AZS 3:2 (15:6, 15:7. 10;l5. 9:15, 15:12).

Kolo Sportowe 
przy MPK 
najlepsze w wieloboju

Wśród kół sportowych ZS Ogniwo współ, 
sawodnicgących w masowym wieloboju spor
towym przoduje kolo przy Miejskim Przedstę. 
blorstwie Komunikacyjnym. Dotychczas 
wieloboju atartowało 183 calonków kota 
tym 12 kobiet. Drugie miejsce zajmuje kolo 
Przy Prezydium WRN 147 osób, trzecie — 
koto przy ZEOW — 44. Ogółem na terenie 
Lublina startowało w wieloboju 560 członków 
Ogniwa — w tym 114 kobiet.
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